
С  ASHYQ   НАДЕЖНЕЕ
Железнодорожный вокзал 
Караганды начал работать 
через приложение Ashyq. 
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ШЕКАРА ТҮБІНДЕГІ ВАГОНДАРДЫҢ 
КІДІРТІЛУІ ВАГОН ИЕЛЕРІН ШЫҒЫНҒА 
БАТЫРУДА. ЖОЛДА ВАГОНДАРДЫҢ КЕШІГУІН 
БОЛДЫРМАЙТЫН ШЕКТЕУ ШАРАЛАРЫН 
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ҚАРАСТЫРУ МӘСЕЛЕЛЕРІН ДҰРЫСТАП 
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вагон операторлары 
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 ЦИФРЫ ГОВОРЯТ 
В 2021 ГОДУ ОБЪЕМ КОНТЕЙНЕРНЫХ 
ПЕРЕВОЗОК НА ПРОСТРАНСТВЕ ЕАЭС 
ПРИБЛИЗИТСЯ К 

ПОЕЗДАМ

ЗА 5 МЕСЯЦЕВ ТЕКУЩЕГО ГОДА ВСЕМИ 
ВИДАМИ ТРАНСПОРТА В КАЗАХСТАНЕ ПЕРЕВЕЗЕНО 

ГРУЗОВ

В ТОО «КТЖ – ГРУЗОВЫЕ ПЕРЕВОЗКИ» 
БЛАГОДАРЯ СИСТЕМЕ РАЗДЕЛЬНОГО СБОРА 
МУСОРА СЭКОНОМИЛИ СВЫШЕ 

700

1,37

14 МЛН ТЕНГЕ

МЛРД  ТОНН

В Казахстане увеличена периодич-
ность курсирования пассажирских 
поездов в Усть-Каменогороск и 
Павлодар.

В соответствии с решением Межведом-
ственной комиссии РК и письма Мини-
стерства индустрии и инфраструктурного 
развития, увеличена периодичность 
курсирования пассажирских поездов 
трех пассажирских поездов – №68/67 
Нур-Султан-Нурлы жол – Оскемен-1, 
№351/352 Алматы-2 – Оскемен-1 и 
№31/32 Алматы-2 – Павлодар.

Поезд №68/67 Нур-Султан-Нұрлы 
жол – Оскемен-1 вместо одного раза в 
неделю будет курсировать ежедневно 
отправлением из столицы 23 июня 
2021 года с прибытием в Оскемен-1 
24 июня. В обратном направлении – в 
тот же день. 

Пассажирский состав №351/352 
Алматы-2 – Оскемен-1 вместо графика 
«через день» теперь тоже курсирует 
ежедневно отправлением из Алматы-2 
с 23 июня текущего года и прибытием 
в Оскемен-1 24 июня, последущим 
отправлением из Усть-Каменогорска 
сегодня (25.06.2021 г.) и прибытием 
в Алматы на следующий день.

Кроме того, с 26 июня увеличива-
ется периодичность курсирования 
пассажирского поезда №31/32 Алма-
ты-2 – Павлодар. Вместо назначенных  
дат он будет курсировать ежедневно, 
отправлением из Алматы-2. 

При этом сохраняется запрет на 
продажу билетов и на посадку/высадку 
пассажиров на станциях Дегелен, Се-
мей, Жана-Семей, Шар, Жангиз-Тобе, 
Жарма, Ушбийк, Аягоз и Актогай.

В пресс-службе национального пере-
возчкиа сообщили, что всю актуальную 
информацию по графику движения 
пассажирских поездов можно полу-
чить по номеру 105, а также на сайте 
Bilet.railways.kz и аккаунтах АО «НК 
«Қазақстан темір жолы».

Перевозчик призывает пассажиров 
в период распространения коронави-
русной инфекции соблюдать масочный 
режим на вокзалах и в поездах и по 
возможности оформлять железнодо-
рожные билеты «онлайн», в том числе 
с помощью мобильного приложения 
«Билеты ҚТЖ». 

Роман ЛЮБИМОВ

ПОЕЗДА БУДУТ 
КУРСИРОВАТЬ 
ЧАЩЕ

СЕГОДНЯ ЭКОЛОГИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ СТОЯТ В РЯДУ САМЫХ ВАЖНЫХ И ОПРЕДЕЛЯЮТ 
УРОВЕНЬ БЛАГОПОЛУЧИЯ ВСЕГО МИРА. ЧЕЛОВЕЧЕСТВО В СВОЕМ РАЗВИТИИ ПОДОШЛО 
К ТОМУ ПОРОГУ, КОГДА НЕОБХОДИМО КОНКРЕТНЫМИ ДЕЙСТВИЯМИ СПАСАТЬ И 
СОХРАНЯТЬ ОКРУЖАЮЩУЮ СРЕДУ. ПОЭТОМУ, ЧЕМ АКТИВНЕЕ ВСЕ МЫ ВКЛЮЧИМСЯ 
В ПРАКТИЧЕСКИЕ ДЕЙСТВИЯ, ТЕМ БОЛЬШЕ ШАНСОВ СОХРАНИТЬ ЕЕ ДЛЯ БУДУЩЕГО 
ПОКОЛЕНИЯ.

На совещании с коллективом Костанай-
ского отделения ГП Канат Кобесов отметил, 
что в рамках реализации 20 инициатив 
руководства ТОО «КТЖ – Грузовые пере-
возки» по пяти стратегическим секторам 
развития –  клиентоориентированность, 
конкурентоспособность, систематизация, 
цифровизация и повышение доходности 
(эффективности) – Костанайское отде-
ление ГП станет образцовым.

Костанайское отделение является 
одним из крупнейших структурных 
подразделений железной дороги. Ос-
новная номенклатура грузов: железная, 
цветная руда, зерно. На территории 
отделения функционирует крупный 
железнодорожный узел – станция То-
бол, единственная работающая на пять 
направлений в Казахстане. 

В настоящий момент ведется преобра-
зование ряда предприятий в эталонные. 
Среди них – отделения ГП Костанай и 
Шымкент, локомотивные депо Семей, 
Оскемен, вагонные депо Алматы, Атырау. 
Их успешный опыт будет растиражиро-
ван во всех регионах страны. 

На совещании отмечалось, что по 
итогам 5 месяцев текущего года об-
щая погрузка по сети Костанайского 
отделения ГП выросла на 9,5% и со-
ставила 13 миллионов тонн. Львиная 
доля приходится на железную руду. 
За январь-май 2021 года перевезено 
7,7 миллиона тонн руды, что на 11,5% 
выше аналогичного периода прошлого 
года. На 6% выросла погрузка цветной 
руды (3,2 млн тонн).

 Оправдала Костанайская область 
звание основной житницы Казахстана. 
Так, за пять месяцев этого года погрузка 
зерна увеличилась на 9,8% (936 тыс. 
тонн). В среднем в сутки в отделении 
выгружается свыше 430 тысяч тонн груза.

На совещании также подвели итоги 

Ол Бірыңғай клиенттерге қызмет көрсету және 
тасымалдауды ресімдеу процесінің орталығын 
құруға бағытталған. Пилоттық режимде жоба 
Ақмола жүк тасымалы бөлімшесінде іске қосылады.

– Бұл жоба қызмет көрсетудің қолданыстағы 
технологиясын өзгертеді және клиенттерге ке-
шенді сервистік қызмет көрсетуді енгізеді. Біз жүк 
жөнелтушілер мен жүк қабылдап алушыларға 

сапалы әрі қолжетімді сервис ұсынамыз, – дейді 
жоба директоры Нұржан Келбұғанов.

Жобаны сәтті іске асыру үшін жұмыс тобы 
құрылып, оның құрамына жүк шаруашылығы 
қызметінің, IT-блоктың білікті мамандары, 
кадр және заң қызметтерінің сарапшылары 
кірді. Бірыңғай қызмет көрсету орталығы жүк 
тасымалдауды ұйымдастыру кезінде клиент-
тердің тауар кассирлерімен, вагоншылармен, 
вагондар мен контейнерлер операторларымен 
және темір жолдың басқа да жауапты тұлға-

ларымен өзара іс-қимыл процесін өзгертуді 
көздейді. Өндірілетін төлемдердің ашықтығы 
«Шарттық және коммерциялық жұмыс» авто-
маттандырылған басқару жүйесі (ШКЖ АБЖ) 
есебінен қамтамасыз етіледі. Бүгінгі күні жүйенің 
жұмыс істеуінің арқасында республикаішілік 
қатынастағы тасымалдардың 94%-ы онлайн 
режимде, ал 25% дейін халықаралық қатынаста 
ресімделуде. Жүйе тасымалдау құжаттарын 
ресімдеу процедурасын жеңілдетумен қатар 
адам факторының қатынасуын жойды. 

«ҚТЖ» ҰК» АҚ 2021 жылдың 20-31 
маусымы аралығында жол қаты-
насы деңгейіндегі жолаушылар 
паркі вагондарына тікелей санақ 
жүргізеді. Осы техникалық рәсім 
барысында жалпы қолданыстағы, 
табаны 1520 мм болатын жолдарда 
пайдаланылатын жолаушылар паркі 
вагондары мен олардың жағдайына 
баға  берілетін болады. 

Меншік түріне қарамастан 8 нөмірлі 
барлық вагондардың санағы жүр-
гізіледі. Жол қатынасы деңгейіндегі 
осындай шара Қазақстанда бірінші 
рет жүргізілуде. Болашақта оны жыл 
сайын жүргізу жоспарланып отыр. 

Жол қатынасы деңгейіндегі санақ 
бірнеше басты мәселені шешуге ықпал 
етеді. Біріншіден, мемлекетаралық 
және ұлттық деңгейдегі ақпарат-
тық жүйеде тіркелмеген вагондар-
дың жалпы қолданыстағы жолдарда 
пайдаланылатындығы немесе алып 
тасталатындығы белгілі болады. Екін-
шіден, бұл рәсім вагон жөндеу және 
техникалық қызмет көрсетудің авто-
маттандырылған жүйесін тез жүзеге 
асыруға көмектеседі. Үшіншіден, ол 
вагон бөлшектері мен тораптардың 
санкцияланбаған алмасулары болуы 
мүмкін екендігін алдын ала ескерте 
алады. Соның нәтижесінде бұл тек 
жолаушылар паркі вагондарына 
сенімді арттырып қоймай, сонымен 
қатар тасымалданатын жүктер мен 
жолаушылардың қауіпсіздігіне де оң 
әсер етеді. 

Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ

ВАГОНДАР 
САНАҒЫ 
ЖҮРГІЗІЛЕДІ  

БІРЫҢҒАЙ ҚЫЗМЕТ КӨРСЕТУ ОРТАЛЫҒЫ ҚОСЫЛУДА
«ҚТЖ» ҰК» АҚ «Цифрлық трансформация» бағдарламасы аясында «ҚТЖ-Жүк тасыма-
лы» ЖШС-да коммерциялық функцияларды орталықтандыру және автоматтандыру» 
жобасы ресми түрде басталды. 

Отныне внутрь здания вокзала шах-
терской столицы смогут попасть лишь 
те пассажиры и провожающие, которые 
имеют в системе «зеленый» или «синий» 

статус. В случае выявления «желтого» 
или «красного», путешествие придется 
отменить, при этом пассажиру вернут 
деньги за билет.

В Казахстане приложение Ashyq актив-
но внедряется на различных объектах, 
где бывает большое скопление людей. 

Ежесуточно Карагандинский железнодо-
рожный вокзал посещает более тысячи 
человек, а с перрона отправляется до 
30 поездов. 

– Большинство людей приходят на 
вокзал за несколько часов до отправки и 
ждут прибытия поезда в зале ожидания. 

НА  ПУТИ  К  ЭТАЛОНУ
Результаты работы Костанайского отделения грузовых 

перевозок по итогам пяти месяцев 2021 года, в том чис-
ле по обеспечению безопасности движения поездов и 
охране труда, обсудили в ходе рабочего визита в регион                                  
заместителя генерального директора ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» Каната Кобесова.

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

весеннего комиссионного осмотра 
и подготовки подвижного состава к 
работе в летних условиях. Отмечалось, 
что добросовестно провели осмотр 
коллективы станций Аркалык, Куш-
мурун, Джаркуль, Озерная, Челгаши, 
Талдыколь, пунктов технического 
обслуживания Арка, Железорудная, 
Тобол, Костанайского локомотивного 

эксплуатационного депо и оборотного 
депо Кушмурун.

Особое внимание уделено вопросу 
обеспечения безопасности движения 
поездов и охране труда. На предпри-
ятиях улучшилось снабжение произ-
водственного персонала спецодеждой, 
спецобувью, средствами индивидуальной 
защиты, фонарями, радиостанциями. 
Для работников создаются комфортные 
условия труда, рабочие места и места 
приема пищи оснащены кондиционе-
рами, холодильниками, диспенсерами 
для воды. 

В завершение встречи Канат Кобесов 
дал руководству Костанайского отделе-
ния ГП ряд поручений. 

Фото автора

Благодаря приложению Ashyq мы теперь 
точно знаем, какой статус у пассажира, 
что он не контактный и не заражен. Это 
может обезопасить окружающих и наш 
персонал, – считает дежурный помощник 
начальника вокзала Бакыт Игибаева.

По мнению начальника отдела Палаты 
предпринимателей Карагандинской об-
ласти Азамата Даненбаева, приложение 
Ashyq показало свою пользу как способ 
профилактики распространения коронави-
русной инфекции. Эту систему используют 
аэропорты Нур-Султана и Алматы, вокзалы 
столицы и других городов нашей страны.

Продолжение темы на 2 стр.
Фото автора 

Батыр КОТЫРЕВ,
главный инженер АО «НК «ҚТЖ»

Ислам ТАЛҒАТ,
Нұр-Сұлтан

Светлана МОГАЙ,
Караганда
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МАШИНИСТЕР 
ЫНТАЛАНДЫРЫЛАДЫ 

«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС-де 
тартым-энергетикалық ре-
сурстарын тұтынуды басқару 
тәсілдері қайта қарастырылмақ. 
Бұл туралы жол бөлімшелері 
мен локомотив деполары өкіл-
дерінің қатысуымен «Отын мен 
электр энергиясы үлестік шығы-
нын оңтайландыру» атты жоба 
шеңберінде өткен «Цифрлық 
трансформация» бағдарлама-
сының отырысында айтылды. 

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Қандыағаш

Асхат РАЙҚҰЛ,
Жамбыл 

Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

Жансая СЫДЫҚБАЙ,
Шымкент

Шығындарды оңтайландыру бойынша жоба пилоттық 
тәртіпте Павлодар, Екібастұз, локомотив пайдалану 
деполары мен Ерейментау айналым депосында жүзеге 
асырылатын болады. Заманауи ақпараттық техноло-
гиялар, есепке алу жүйесі және энерго ресурстарды 
тұтынуды нормалауды қоса алғанда пойыздар тарты-
мы бойынша энергия тиімділікті арттыру бойынша 
ұйымдастырушылық-техникалық шаралар жоспары 
жасалды. 

Екібастұз локомотив пайдалану депосының бастығы 
Әмір Тәкішевтің айтуынша, энергия тиімділікке локомо-
тив отынын экипировкалаудың технологиялық үдерісін 
автоматтандыру, дизель отынын ұрлау фактілерінің 
жолын кесу арқылы қол жеткізуге болады. 

«Ресурс жинақтау шараларының бірі – локомотив 
бригадаларын отын үнемдегені үшін ынталандыру. 
Пойыз тартымы бойынша электр энергиясы мен отынды 
үнемдеуге қол жеткізген пойыз машинистері ТОП-5 
және ТОП-10 рейтингіне кіретін болады. «Рейтингке» 
кіретін машинистерді ынталандыру мақсатында оларға 
сыйақы төленеді», – деді Ә.Тәкішев.

Машинистің шеберлігі әр сапар арасында қалып-
тасады. Осыны ескере отырып деподағы тәжірибелі 
машинистер жас әріптестеріне тәлімгерлік етеді, бұл 
локомотив жүргізу тиімділігін арттырып, жолда жүр-
генде отынның үлестік шығынына әсер етеді. 

Қазіргі таңда пойыз тартымына отын-энергетикалық 
ресурстар есебін жүргізу және оны бақылауды «Энерго 
диспетчерлік тартым» автоматтандырылған басқару 
жүйесі жүргізеді (АСУ ЭДТ). Адами факторсыз жұмыс 
істейтін жүйе өз бетінше локомотив жүргізген жұмыс 
параметрлері мен электр энергиясы және дизель оты-
нының іс жүзіндегі шығынын салыстыра қарастыра 
алады. Отынды шығындау жалпы нормадан ауытқыған 
жағдайда ол белгі береді. Жүйедегі нақты уақыт ре-
жиміндегі барлық ақпарат локомотив депосына және 
орталық аппаратқа түсіп отырады, сол жерде шұғыл 
шешімдер қабылданады. 

Ұлан ОРАЗ,
Сексеуіл

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

ПОЙЫЗ ТАРТЫМЫНДАҒЫ 
ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ ҮНЕМ ӨСУДЕ

СТАНЦИЯ 
ТЫНЫСЫ

Станция бастығының орынба-
сары Нұрғали Әбжаппаровтың 
мәліметінше, станция теміржол-
шылары өткен бес айда 3010 
вагонға 208821 тонна жүк тиеп, 
өндірістік жұмыс жоспарын толық 
орындаған. Сондай-ақ, 52 по-          
йыздан 2677 вагонды ажыратып, 
64 пойызға 2767 вагонды тірке-
ген. Аса қауіпті аймақ саналатын 
теміржол бойындағы өндірістік, 
маневрлік жұмыстарда сақтық пен 
қауіпсіздік те  қатаң сақталған. 
Станция басшылығы әрбір ауысым 
алдында және бекітілген жүйе 
бойынша техникалық сабақтар 
мен пысықтау инструктаждарын 
тұрақты жүргізіп, бақылау, тек-

серу жұмыстарын талапқа сай 
жүргізеді.

Осылайша жұмыс көрсет-
кіштерін жыл басынан бергі 
бес ай ішінде 83 пен 239 пайыз 
деңгейінде орындаған шиелілік 
теміржолшылар әлемдік панде-
мияға байланысты кейбір көр-
сеткіштер межеге жетпей жатса 
да, жалпы жұмыс үдерісі қалыпты 
екенін айтады.  

– Бұл жерде жүк вагондарының 
құжаттарын рәсімдеу кезіндегі бос 
тұру жоспарының 83 пайызбен 
нәтижеленуін алдағы уақытта 
жетілдіріп, межеге жеткізуге күш 
салатын боламыз.  

Жалпы станция теміржолшыла-

ПАНДЕМИЯ  КЕДЕРГІ  ЕМЕС
Қызылорда ЖТ бөлімшесінің Шиелі станциясы аймақтағы эпи-
демиялық ахуалдың тұрақсыздығына қарамастан өнімді жұмыс 
жасауда. Жыл басынан бері пойыздық, маневрлік жұмыстар 
кезінде және кірме жолдарда жылжымалы құрамдардың қозға-
лыс қауіпсіздігінің бұзылуына жол  берілмеген. 

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

рының бәрі өз кәсібін жан-жақты 
игерген, сенімді жұмыс жасайтын 
кәсіби мамандар саналады. Бәрі 
де тәжірибелі мамандар, деген-
мен олардың арасында станция 
кезекшісі У.Смайлов, пойыз құрас- 
тырушы И.Қарамырзаев, станция 

кезекшісі жанындағы оператор 
С.Абдиев сынды станцияның 
жүгін көтерер теміржолшыларды 
мақтан тұтамыз, – деді станция 
бастығының орынбасары Нұрғали 
Әбжаппаров. 

Суретті түсірген автор

Бейнеу теміржол вокзалында бес жерге, Маңғыстау 
вокзалына он жерге QR-код ілінген.  QR-кодты ска-
нерлейтін «Ashyq» кіру жүйесі екі вокзалдың барлық 
кіреберістерінде жұмыс істейтін болады. Жолаушылар 
кірген кезде QR-кодты «Ashyq» мобильді қосымшасы 
арқылы немесе Кaspi.kz, Номеbank, Aity қосымшалары 
арқылы сканерлеу қажет. Ал егер жолаушыда осы аталған 
қосымшалар да, смартфон да болмаса, кіреберісте арнайы 
бекітілген вокзал қызметкеріне ЖСН көрсету арқылы 
мәртебесін анықтауына болады. Шетелдік жолаушылар 
төлқұжатының нөмірі бойынша сол жерде тіркеледі. 

  −  Коронавирустық инфекцияның таралу қаупін азайту 
мақсатында Маңғыстаудағы екі теміржол вокзалына да 
1 шілдеден бастап ашық жобасы енгізіледі. Соған байла-
нысты 15 маусымнан Маңғыстау, 16 маусымнан Бейнеу 
вокзалдарында жүйе сынақ ретінде жұмысын бастады. 
Жоба іске қосылған сәтте әр вокзалдың кіреберісіне 
вокзал кезекшілерінен арнайы қызметкер бекітіледі. 
Қазір оларға керекті планшет мәселесі қарастырылуа. 
Сондай-ақ, бұл жұмысқа еріктілерді де тартуды ойласты-
рып отырмыз, – деген Маңғыстау магистральдық желі 
бөлімшесі директорының вокзал шаруашылығы бойынша 
орынбасары Рустам Тухтиев еріктілер немесе әкімшілік 
тарапынан уақытша адам бөлу   жөнінде Маңғыстау 
вокзалы орналасқан Мұнайлы және Бейнеу вокзалы 
тұрған Бейнеу ауданы әкімдіктеріне хат жазғандарын 
жеткізді. Егер бұған әкімдік келіссе, Бейнеу вокзалында 
үш, Маңғыстауда бес адам осы жұмысқа қолғабыс ететін 
болады. Олар жолаушылардың статусын анықтауға 
көмектесіп, өз кезегінде вокзал кешенінде арақашықтық 
сақтау, жолаушылар нөпірін азайтуға септік етпек. 

Суретті түсірген автор 

«ASHYQ» ЖОБАСЫ 
ІСКЕ ҚОСЫЛАДЫ

1 шілдеден бастап түбекте-
гі Маңғыстау және Бейнеу 
теміржол вокзалдарында 
«Ashyq» жобасы іске қосылмақ.  
Бүгінде жобаны қолданысқа 
енгізудің қажетті дайындық 
жұмыстары пысықталуда. 

ЛОКОМОТИВ 

Әсіресе, қағазсыз технологияның осынау 
түрі пойыз тартымындағы энергетикалық 
ресурстарды мейлінше үнемді жұмсауда және 
есептеуде оң нәтиже көрсетіп, шығынды да 
азайта түсуде. Семей ЖТ бөлімшесі бойынша 
өндірістегі үнем – алдыңғы кезектегі жолға 
қойылған мәселе. Бұл ретте жыл басынан бері 
қолға алынған жоспарлы шаралар біршама 
оң нәтижесін беріп отыр.

Бір ғана мысал, ағымдағы жылдың бес 
айы бойынша жанармай үнемділігі өткен 
жылдың есепті мерзімімен салыстырғанда 
біршама артқан. Әсіресе, бөлімшеге қарасты 
ТЧЭ-22 мекемесінің локомотив бригадалары 
бұл орайда ерлеп тұр. Шығыстағы аталмыш 
депо машинистері жүктеменің өскеніне қара-
мастан 7326,455 тоннаның орнына 7317,070 
тонна ғана дизельді отын жұмсапты. Яғни, 
9,385 тонна жанармай үнемделген. Қазіргі 
таңда бөлімшенің өндірістік-техникалық 
бөлімінің мамандары аталмыш жайтты те-
реңірек зерттеуде. Тиімділік – өзге локомотив 
деполарына үлгі етіліп, елеулі деп танылған 
жаңашылдықтар өндіріске енгізілмек. Оған 
себеп, Аягөздегі ТЧЭ-25 мекемесінде межелі 

ТАСЫМАЛ

Осыдан үш-төрт жыл бұрын «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның барлық локо-
мотив пайдалану деполарында локомотивтердің электронды 
бағдары өндіріске енгізілгені белгілі. Аталмыш шара бүгінде 
тасымалдау үдерісінде зор тиімділік әкеліп отыр.  

жоспардан ауытқу бар. Дизельді отынның 
шығыны 245,788 тоннаға дейін артып кеткен.   

Әйтсе де, бұған қарамастан Семей ЖТ 
бөлімшесі бойынша пойыздар тартымына 
жұмсалатын дизельді отынды үнемдеудің тың 
тәсілдері жыл сайын жаңадан қолға алынуда. 
Бұл орайда жүк түріндегі тепловоз паркін 
пайдалану бірнеше пайызға кемітіліп, вагон 
айналымындағы уақыт азайтылған болатын. 
Мұның сыртында пойыз тартымына жұмсалатын 
жанармай шығынының өсуіне жол бермейтін 
локомотив бригадаларының да саны артқан-
дығы байқалады. Мәселен, ағымдағы жылдың 
бес айы ішінде бөлімшеге қарасты деполар 
бойынша 589 машинист 397,711 тоннаның 
жанармайын үнемдепті. Сәйкесінше, 125 
машинист дизельді отынның 77,956 тоннасын 
артық шығын ретінде жұмсаған.

Яғни, осынау тәжірибе көрсеткендей, жанар-

май үнемділігінің орын алуы алғашқы кезекте 
машинистерге байланысты. Тек локомотив 
бригадаларының күш салуы себепті ғана 
бөлінген жанармай деполардың ресурстық 
қорында қалады. Бұл ретте биылғы көрсеткіш 
көңіл қуантарлықтай, өткен жылдың есепті 
мерзімімен салыстырғанда 8,004 тонна артық 
үнемделген. 

Жалпы, отын-энергетикалық ресурстар-
ды үнемдеу бойынша карантиндік шектеу 
шаралары жанама түрде ықпал еткенін де 
айта кеткен орынды. Оған ҚХР бағытындағы 
пойыздардың техникалық станцияларда тұрып 
қалуын мысал ретінде алуға болады. Сонымен 
қатар, бөлімше бойынша жүк айналымының 
107 пайызға артуы мен аралық станциялардағы 
қозғалыстың жиілігі де себеп болуда. 

Тағы бір айта кетер жайт, жалпы отын- 
энергетикалық қор бойынша жанар-жағар-
майға қол сұғу мәселесі мүлде тіркелмеген. 
Тоқтала кетер болсақ, қауіпсіздік шаралары 
мақсатында барлық тепловоздар жоғарыда 
айтып өткеніміздей, арнайы энергетикалық 
отын тартымын анықтайтын көрсеткіш дәлдігі 
аса жоғары АСУ ЭДТ жүйесі сынды аспаппен 
жабдықталған. Локомотивтердегі энергодис-
петчерлік тартымды анықтайтын бұл құралдар 
жылу мен қуат үшін отын жұмсау бойынша 
адами факторлардың орын алуына мүлде жол 
бермейді екен. 

Суретті түсірген автор
  
 

Қуан ЕРТІС,
Семей

Елдің солтүстік өңірінен 
шыққан жүк әдеттегіден екі 
есе жылдам, кідіріссіз келді.Мал 
баққан халық үшін бұл ауадай 
қажет көмек болды. Өйткені 
биылғы көктемгі қуаңшылық 
мал баққан жұртты жуанның 
созылып, жіңішкенің үзілетін 
кезеңіне жеткізген еді. 

− 16 маусым күні таңертеңгі 
селекторлық жиналыста өңіріміз-
ге министрліктің бақылауымен 
арпа-жем тиелген он вагон жолға 
шығатыны туралы компания 
басшылығы тарапынан тапсыр-
ма берілді. Деректі алған бойда 
жедел жұмысқа кірісіп, Ақтөбе-
дегі диспетчерлік орталықтағы 
мамандарымызбен келісіп, 
аталған жүктің кедергілерсіз 
тез жетуін бақылауда ұстадық. 
Алғашқы лекпен 16 маусымда 
Қостанай облысынан шыққан 
бес вагон Шетпе станциясына 
19 маусымда, үш тәулікте жетті. 
Әдетте  солтүстік аймақтан бізге 
жүк пойыздары жеті-сегіз күнде 

кететін. Екінші партиямен тағы 
бес вагон 20 маусымда Шетпе 
станциясына жетті. Сол жерде 
вагондар түсіріліп, жан-жаққа 
жүк көліктерімен тасымалдануы 
тиіс болатын. Тағы да уақыттан 
ұтып, артық жұмыстан арылу үшін 
ақылдаса отырып  Шетпе стан- 
циясына бағытталған жүкті қайта 
рәсімдеп, бірінші пойызбен Өзен 
және Маңғыстау станцияларына 
жеткізіп бердік. Вагондардың 
үшеуі Өзен, екеуі Маңғыстау 
станциясына жөнелтілді, – дейді 
Ақтөбе жүк тасымалы бөлімше-
сінің Маңғыстау логистика бөлімі 
бастығы Айбек Утеков. 

Айтуынша, бұл аталған жүк 
«Каспий» ӘКК» АҚ-ның «Азық-
түлік Корпорация» АҚ-мен 
келісімшарты негізінде арзан 
бағамен әкелінген, қазір тиісті 
станцияларға түсіріліп, шалғай 
ауылдарға тасымалдануда. Бір 
келісі операторларға байланысты 
87-92 теңге аралығында сатылуда.

Облысқа  басқа да жеке мекеме-
лерге, фермерлерге келіп жатқан 
жем-шөп тиелген вагондар бар-
шылық екен. Маңғыстау теміржо-

АЙМАҚ

   ТҮБЕККЕ МАЛ АЗЫҒЫ ЖЕТКІЗІЛДІ
 Биыл Маңғыстаудағы қуаңшылық шаруаларға оңайға түсіп отыр- 
ған жоқ. Арып-ашыған төрт түлік көтерем болып өліп жатыр деп 
дабыл қаққан түбекке көмек қолын созушылар көп күттірмеді. Күні 
кеше теміржол тасымалы арқылы он вагон мал азығы жеткізілді. 

лының басшылығы барлығына 
бірінші кезекте қолдау көрсетуде. 

−  Облысымызға теміржол-
мен мал азығын жеткізушілердің 
жүктерін орталық диспетчерлік 
аппаратпен бірлесе бақылауға 
алып, кедергісіз тез жетуін  қолға 
алдық. Бүгінде жеке мекемелер мен 
азаматтарға Қостанай, Өскемен, 
Ақтөбе, Қызылорда облыстарынан 
престелген шөп, арпа, камбикорм, 
бидай қалдығы сынды жемдер 
әкелінуде. Вагон нөмірлерін алып, 
қайда келе жатқаны, қашан, қай 
жерге баратыны – бәрі бақылауда. 
Негізінен қазір Шетпе, Сай-Өтес, 
Ақтау порты, Маңғыстау, Өзен, 
Бейнеу, Жетібай станцияларына 
мал азығы келуде. 16 маусым күні 
жалпы мәлімет бойынша облысқа 
27 вагон жем-шөп келе жатқаны 
белгілі болған еді. Қазірде соның 

жартысы келді, тұйықтарға беріліп, 
түсіріліп жатыр. Ақтөбеден бүгін 
таңертең тағы екі вагон қосылып-
ты. Жалпы, біз бақылауға алғалы 
Шетпеде жеке тұлғалардың бес, 
Бейнеуде бір вагоны түсірілді. 
Ақтау портына екі вагон кетті, – 
дейді логистика бөлімінің бастығы. 

Маңғыстау теміржолының 
басшылығы жеке тұлғалар мен 
кәсіпкерлер атына келе жатқан 
жем-шөптің станцияға кіргеннен 
кейінгі жағдайын да ойластырып 
қойыпты. Күнделікті селекторда 
станция басшыларына тиісті тап-   
сырмалар беріп отыр. Дер кезінде 
маневрлік тепловоздардың берілуі, 
вагон қараушылар вагонды уақы-
тылы қарап, тұйыққа жеткізілуі, 
құжаттардың тез рәсімделуі – бәрі-
бәрі бақылауда. 

Суретті түсірген автор

ЖҮЙЕ

Айсұлтан АРМАН,
Маңғыстау
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Махаббат НЕГЕМБАЕВА,
Нур-Султан

Мероприятие объединило 
на платформе Zoom свыше 190 
участников. Важно отметить, что 
впервые в новом формате тема-
тического  HR-комитета помимо 
представителей HR-служб системы 
ҚТЖ из всех регионов страны 
приняли участие руководители 
ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки», 
филиалов АО «НК «ҚТЖ» – «Центр 
оценки и развития персонала 
железнодорожного транспорта», 
«Центр трансформации бизне-
са», «Дирекция автоматизации 
и цифровизации», а также ОО 
«Казпрофтранс».  

В приветственном слове                          
заместитель председателя 
правления по корпоративным 
вопросам и HR АО «НК «ҚТЖ» 
Серик Кеулимжаев отметил, что 
Советом директоров одобрен 
портфель Программы транс-
формации, реализация которого 
может повлиять на численность 
работников ҚТЖ. 

– Хочу особо подчеркнуть наш 
приоритет при реструктуризации 
трудовых ресурсов: не увольне-
ние, а оптимизация численно-
сти и сохранение социальной 
стабильности. Трансформация 
– системный взаимосвязанный 
процесс, направленный на уве-
личение производственной эф-
фективности и рационализацию 
бизнес-процессов. На сегодняшний 
день это самая актуальная тема, 
и мы хотим, чтобы вы были в 
курсе реализованных и будущих 
инициатив компании, – обратился 
он к участникам.

В ходе HR-комитета отмечалось, 
что сотрудники HR-службы являются 
агентами изменений, транслятора-
ми посылов и целей компании для 
работников на местах.

– Основная цель наших транс-
формационных программ и 
инициатив – повышение про-
изводительности. В 2020 году 
из-за пандемии коронавируса 
и связанного с ней снижения 
пассажирооборота производи-
тельность компании несколько 
снизилась по отношению к 2019 
году, – проинформировала в 
своем выступлении директор 
по управлению персоналом АО 
«НК «ҚТЖ» Тамила Микулич. – С 
2018-го по 2020 год наша произ-
водительность выросла только 
на 14%, и у нас амбициозные 
планы – в течение ближайших 
5 лет повысить производитель-
ность труда на 41%. Поэтому 
можно представить, насколько 
интенсивная и напряженная 
работа нам предстоит. 

Она напомнила, что одним из 
факторов, влияющих на произво-
дительность, является численность 
работников. 

Так, к примеру, за два последних 
года коллектив ҚТЖ уменьшил-
ся на 13,8 тысячи человек, из 
них только 2% (305 человек) 
уволились по соглашению сто-
рон с выплатой компенсации. 
Остальные 98% работников были 
трудоустроены либо в ҚТЖ, либо 
в аутсорсинговые компании, либо 
ушли на заслуженный отдых по 
программе раннего выхода на 
пенсию. 

– Таким образом, уровень «мяг-
кой» оптимизации у нас достигает 
96%. Это достаточно хороший 
показатель, который мы хотим 
удержать или улучшить в ближай-
шие 5 лет, – проинформировала 
Тамила Микулич.

ВЫГОДЫ ЦИФРОВОЙ 
ТРАНСФОРМАЦИИ 
Подводя итоги прошлого года, 

Тамила Микулич отметила, что в 
результате проводимой оптими-
зации персонала удалось нако-
пить резервы по фонду оплаты 
труда в размере 13 миллиардов 
тенге. Они были направлены на 
выплату премии по коэффициенту 
трудового участия путейцам и 
проводникам (более 15 тысяч 
работников), регулярную выпла-
ту отраслевого премирования, 
пересмотр тарифных ставок для 
Шымкента, так как он стал горо-

дом республиканского значения. 
Кроме того, по результатам 2020 
года выплачена премия региональ-
ным и линейным работникам в 
размере 1 МРЗП (охвачено 110 
тысяч человек). 

– Все это удалось реализовать 
именно благодаря тому, что поя-
вились резервы в фонде оплаты 
труда – это конкретный результат 
от проектов трансформации, – 
сказала Тамила Микулич. 

БЫТЬ В АВАНГАРДЕ
О Топ-10 проектов трансфор-

мации ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» рассказал исполни-
тельный директор – директор 
департамента по управлению 
человеческими ресурсами и 
планированию численности ТОО 
«КТЖ – Грузовые перевозки» 
Адильжан Исмухамбетов. По его 
информации, в целях развития 
конкуренции в железнодорожной 
отрасли РК частным перевозчи-
кам с 1 января 2021 года предо-
ставлен доступ к магистральной 
железнодорожной сети, что мо-
жет существенно повлиять на 
производственно-финансовую 
деятельность ТОО «КТЖ – Грузо-
вые перевозки» через снижение 
грузооборота и доходов за услуги 
грузовых перевозок. 

– Трансформация – жизненная 
необходимость. Чтобы быть в 
авангарде, мы должны постоянно 
находиться в процессе транс-
формации. В таких условиях 
товарищество вынуждено реали-
зовывать проекты и инициативы, 
нацеленные на совершенство-

вание операционной модели и 
организационной структуры, 
внедрение новых технологий, 
автоматизацию бизнес-процессов, 
повышение клиентоориентиро-
ванности и выведение непро-
фильных видов деятельности в 
конкурентную среду, – отметил 
Адильжан Исмухамбетов. – Общие 
выгоды от реализации проектов 
трансформации составят порядка 
141 миллиарда тенге. Однако 
нужно помнить, что главной 
ценностью компании является 
благосостояние ее работников. 
Поэтому продуманный подход 
к реализации проектов и тру-
доустройство высвобождаемых 
работников внутри группы ҚТЖ 
являются основными приори-
тетами реализации проектов 
трансформации.

На примере одного из круп-
ных проектов «Единый центр 
управления перевозками в городе 
Актобе» Адильжан Исмухамбетов 
рассказал о выгодах проекта, про-
веденных работах и трудностях 
при его реализации. 

– Реализация проекта позволила 
произвести реформирование мо-
дели управления перевозочным 
процессом, внедрить микро-
процессорную диспетчерскую 
централизацию, что в конечном 
итоге обеспечило улучшение 
показателей эффективности 
производства: снижение простоя 
вагонов, увеличение скорости 
движения поездов, уменьше-
ние оборота вагонов, снижение                   
топливно-энергетических затрат, 
повышение производительности 
локомотивов на 4,7%, – проин-
формировал он.

В целях социально ответствен-
ного высвобождения персонала 
на местах были созданы рабочие 
группы из числа работников 
профсоюза и других причастных 
структур товарищества. Проведена 
огромная работа по подготовке 
рабочих мест (создание новых 
производственных помещений, 
монтаж оборудования, установка 
программного обеспечения МП 
АСДЦ, передислокация диспет-
черских кругов). Комплексный и 
продуманный подход к реализации 
проекта позволил безболезненно 
трудоустроить 72% высвобожда-
емых работников на имеющиеся 
вакансии в группе компаний АО 
«НК «ҚТЖ» и 28% работников 
высвободить в рамках программы 
раннего выхода на пенсию. 

– Таким образом, товарищество 
обеспечило стопроцентное тру-
доустройство всех высвобожда-
емых работников и намерено в 
других проектах применить такой 
же подход к высвобождаемому 
персоналу, – заключил Адильжан 
Исмухамбетов.    

СОЦИАЛЬНАЯ ПОДДЕРЖКА  
О новшествах Програм-

мы социально-ответственного                                             
высвобождения работников участ-
никам HR-комитета поведал 
главный менеджер департамен-
та управления человеческими 
ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Саян 
Сыздыков. В марте 2021 года ре-
шением правления ҚТЖ приняты 
Правила выплаты компенсаций 
высвобождаемым работникам 
компании и ее дочерних орга-
низаций. Они подразумевают 
материальную поддержку со-
трудников в возрасте до 50 лет, 
оставшихся без дохода вследствие 
сокращения их должностей. Стоит 
отметить, что правила не распро-
страняются на высвобождаемых 
работников, которым было пред-
ложено трудоустройство в рамках 
ҚТЖ или в другие организации, 
переданные на аутсорсинг, либо 
получающим доход в рамках до-
говоров гражданско-правового 
характера с ҚТЖ. 

Итак, на что могут рассчитывать 
подпадающие под установленные 
правила работники? Каждый 
получит единовременную ра-
зовую выплату в размере своего 
среднемесячного оклада, а также 
ежемесячное пособие, сроки и 
размер которого рассчитываются 
в зависимости от стажа работы 
сотрудника на железнодорожных 
предприятиях, тарифной ставки. 
Сумма ежемесячного пособия 
варьируется от 70 до 200 тысяч 
тенге, срок – от 12 до 34 месяцев. 

В свою очередь, директор                   
Центра развития и оценки 
персонала железнодорожного 
транспорта Владимир Бабиченко 
рассказал о реализации проектов 
реструктуризации трудовых ресур-
сов (РТР) и новых инициативах 
в этом направлении.

– Портфель РТР на текущий год 
содержит планы по 40 проектам 
и мероприятиям трансформации, 
– отметил он. 

Успешно завершены проекты 
создания ЦУП по Западному 
региону, внедрения мобильных 
диагностических комплексов 
в рамках АСУ «Магистраль», 

передачи грузовых вагонов на 
сервисное обслуживание и ме-
роприятия по выводу непро-
фильных видов деятельности в 
конкурентную среду.

– В рамках РТР нам есть что 
предложить высвобождаемым 
работникам, и в качестве новых 
инструментов на сегодня мы 
прорабатываем вопрос оплаты 
обучения их детей по программе 
«Магистраль», – поделился Влади-
мир Бабиченко. – Мы хотим выйти 
с предложением к Самрук-Қазына 
о трудоустройстве наших работ-
ников по оффтейк-контрактам: 
если ҚТЖ дает гарантированный 
заказ под новое производство, 
то этот производитель должен 
принять наших людей с сохра-
нением условий труда и зарплат 
не ниже, чем у нас.

ЭФФЕКТИВНЫЕ 
КОММУНИКАЦИИ
– Одними из важных моментов 

при реализации инициатив и про-
ектов трансформации являются 
своевременные и качественные 
внутренние коммуникации, – под-
черкнула в своем выступлении 
бизнес-партнер департамента 
управления человеческими ре-
сурсами АО «НК «ҚТЖ» Сауле 
Истлеева.

Она рассказала, что при от-
сутствии на рабочих местах в 
регионах достоверной инфор-
мации о планах по оптимизации 
бизнес-процессов, цифровизации, 
повышении производительности 
труда, компания рискует стол-
кнуться с рисками социальной 
напряженности.  

 Именно непосредственным 
руководителям необходимо в 
период социально ответствен-
ного высвобождения обеспечи-
вать эффективные внутренние 
коммуникации, своевременно 
реагировать на жалобы, пре-
доставлять обратную связь. С 
целью снижения социальных 
рисков разработан алгоритм 
действий по предупреждению 
и локализации трудовых споров 
(конфликтов)  в АО «НК «ҚТЖ» 
и его дочерних организациях. 
Основными задачами алгоритма 
являются совершенствование мер 
предупреждения и профилактики 
фактов, связанных c трудовыми 
конфликтами, предотвращение 
создания условий и предпосылок 
для возникновения трудовых 
конфликтов. 

В завершение HR-комитета 
состоялась панельная сессия с 
участием директора филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – «Дирекция ав-
томатизации и цифровизации» 
Салмана Амрина, руководителя 
блока управления программы 
(PMO) филиала АО «НК «ҚТЖ» – 
«Центр трансформации бизнеса» 
Муратжана Аюпова и заместителя 
председателя ОО «Казпрофтранс» 
Жупарбека Сабитова, которые 
ответили на вопросы HR-коллег, 
поделились советами и кейсами 
по внедрению изменений, вов-
лечению работников в проекты 
по цифровой трансформации, 
заручились взаимной поддерж-
кой в продвижении подходов 
по социально-ответственному 
высвобождению персонала. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

СОЦИУМ

ЛЮДИ – ГЛАВНЫЙ  ПРИОРИТЕТ 
Планы по повышению эффективности деятельности 
и производительности труда, проекты трансформации 
ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки», а также подходы 
по социально-ответственному высвобождению персонала обсудили 
в рамках HR-комитета «Люди в проектах цифровой трансформации», 
прошедшем в онлайн-режиме. 

Любовь РОВБА,
Нур-Султан

ГЛАВНОЙ ЦЕННОСТЬЮ 
КОМПАНИИ ЯВЛЯЕТСЯ 
БЛАГОСОСТОЯНИЕ 
ЕЕ РАБОТНИКОВ. ПОЭТОМУ 
ПРОДУМАННЫЙ ПОДХОД 
К РЕАЛИЗАЦИИ ПРОЕК-
ТОВ И ТРУДОУСТРОЙСТВО 
ВЫСВОБОЖДАЕМЫХ 
СОТРУДНИКОВ ВНУТРИ 
ГРУППЫ ҚТЖ ЯВЛЯЮТСЯ 
ОСНОВНЫМИ ПРИ-
ОРИТЕТАМИ РЕАЛИЗАЦИИ  
ПРОЕКТОВ ТРАНСФОРМАЦИИ.

Пассажиры и провожающие ознакомились с про-
филактическими материалами по  предупреждению 
происшествий на стальной магистрали. 

Работники вокзала совместно с полицейскими комплекса 
«Нұрлы жол» и руководством ЛУП на станции Нур-Султан 
довели до граждан основные правила безопасности при 
нахождении на обьектах транспорта, а также принципы 
нулевой терпимости к беспорядку и правонарушениям.

Люди с интересом включились в акцию, они активно 
делились своим мнением по улучшению сервиса в поез-
дах и на вокзалах, а также профилактике травматизма 
и преступлений. Стоит отметить, что замечаний выска-
зано намного меньше, чем слов благодарности в адрес 
железнодорожников и полицейских.

– Мы, как пассажиры, видим развитие сервиса на 
вокзалах и в поездах. Находиться в зале ожидания 
комфортно, созданы все условия для посетителей, и что 
немаловажно, чувствуешь себя в безопасности. То же 
самое могу сказать и о путешествиях на поездах. Это мой 
любимый вид транспорта, и я рада, что он становится 
современнее, быстрее и безопаснее из года в год, – по-
делилась жительница столицы Майгуль Сатбалдинова.

В свою очередь, организаторы акции напомнили, что от 
бдительности граждан зачастую зависит не только сохран-
ность материальных ценностей, но и их здоровье и жизнь.  

Фото автора

ЗАМЕЧАНИЙ  СТАЛО 
МЕНЬШЕ

На железнодорожном вокзаль-
ном комплексе «Нұрлы жол» 
в столице прошла республи-
канская акция «Приемная на 
вокзале».АКЦИЯ

За этот период всеми видами транспорта перевезено 
9,34 миллиона тонн грузов, что на 4% выше соответ-
ствующего показателя прошлого года, сообщили в СТК 
«KAZLOGISTICS».

Общий объем транзитных контейнерных перевозок за 
январь-май 2021 года составил 435 тысяч ДФЭ, на 47% 
превысив цифры аналогичного периода минувшего года.

На 67% вырос транзит в направлении Китай – Европа 
– Китай. За пять месяцев он достиг 286,4 тысячи ДФЭ.

Демонстрирует рост на 1,2% транзит железнодорож-
ным транспортом – 8,4 миллиона тонн с января по май 
текущего года. 

НЕПРЕРЫВНЫЙ  РОСТ

Транзит через территорию                     
Казахстана неизменно нара-
щивает обороты. За 5 месяцев 
с начала текущего года объем 
транзитных контейнерных пере-
возок превысил 400 тысяч ДФЭ.

ТРАНЗИТ

Роман ЛЮБИМОВ,
Нур-Султан

Цель рейда, организованного железнодорожниками 
совместно с акиматом и сотрудниками линейного 
отделения станции Ерейментау, из года в год остается 
прежней – предотвращение экстренных торможений 
грузовых и пассажирских поездов из-за нахождения на 
путях домашнего скота.

Особое внимание железнодорожники уделили перего-
нам Ерейментау – Торгай, а также Торгай – Селеты, где, 
по статитстике, наиболее часто фиксируются случаи 
применения машинистами экстренного торможения. 

Жителям близлежащих населенных пунктов вновь 
рассказали об ответственности за нарушение правил 
выпаса скота, раздали памятки и призвали не оставлять 
животных без присмотра. 

К слову, в ходе рейда к административной ответственно-
сти по ст. 559 ч. 1 КоАП  РК привлечен житель села Торгай, 
безнадзорный скот которого был обнаружен в полосе отвода.

 Разъяснительной беседой охвачены также отгонные 
и фермерские хозяйства.

Фото автора

ПО  ТЕМ  ЖЕ  РЕЛЬСАМ

Летом особенно активно ведутся 
профилактические меропрятия 
с жителями расположенных 
вблизи железнодорожного по-
лотна населенных пунктов. На 
минушей неделе с населением 
встретились работники станции 
Ерейментау.

Кирилл МАКСИМОВ,
Акмолинская область

РЕЙД
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САЛА ТЫНЫСЫ 

– Серік Әбілдаұлы, кәсіподақ ұйымының 
мүшелері теміржолшылар құқығы мен оған 
кәсіподақтың әсері туралы әңгімелеп берсеңіз.

– Кәсіподақтың мүшелері, яғни теміржол-
шылар өздерінің жұмысына қатысты мәсе-
лелер бойынша бізден кез келген заңгерлік 
көмекті тегін алуға құқылары бар. Сонымен 
қатар бұған Ұжымдық шартта және ресми 
заңнамада көзделген экономикалық және 
әлеуметтік жеңілдіктер мен нормалар да кіреді. 
Біз қызметкерлерге қатысты әділетсіз әрекет-
тер жасалған, кемшін шешімдер қолданылған 
жағдайда кәсіби тұрғыда қорғауға мүдделіміз. 
Жұмыстан шығару оқиғаларына да араласуға 
құқымыз бар. Сотта да кәсіподақтың құқықтық 
қорғауға араласуына болады. Кәсіподақ маман-
дарының еңбекақыны уақытылы төлеу және 
есеп айырысу мәселелері бойынша көмегі де 
аса маңызды. Жұмыс орнындағы еңбек жағдай-
ларын жақсарту бойынша мүдделерді қорғауға 
міндеттіміз. Ықтимал өндірістік жарақаттардан 
қосымша сақтандыру бағытында да атқарған 
жұмыстарымыз баршылық. Теміржолшыларды 
спорттық және мәдени құрал-жабдықтармен 
қамтамасыз етуге септесіп тұрамыз. 

Айта кетейін, біздің бастауыш кәсіподақ ұйы-
мы активінің жалпы саны 12 адамды құрайды. 
Кәсіподақ комитетіне ұйымның неғұрлым 
белсенді мүшелері жиналған. Өткен жылы 
ұйымдастырылған 11 отырыста кәсіподақ 
қызметінің барлық бағыттарын қамтитын 
мәселелер, оның ішінде Ұжымдық шарттың 
сақталуын бақылау, әлеуметтік-экономикалық 
мәселелер, ақпараттық жұмыс, еңбекті қорғау, 
қызметкерлерді сауықтыру, мәдени-бұқаралық 
жұмыс, т.т. талқыланды.

Жалпы, кәсіподақтың атқарып отырған жұмысы 
аз емес. Алдағы уақытта жастарды кәсіподақ 
жұмысына белсенді түрде тартып, олардың 
құқықтық сауаттылығын арттыра отырып, жас 
қызметкерлер үшін түрлі форумдар өткізетін 
боламыз. Сондай-ақ кәсіподақ пен ұжымның 
тығыз ынтымақтастығын арттыра түсуді әркез 
күн тәртібінен ысырған емеспіз. Жоспарлы 
әртүрлі іс-шаралар да өткіземіз. Оның ішінде 
мәдени-бұқаралық кештер, спорттық ойындар, 
қайырымдылық көмек шараларын, балалармен 
жұмыс бағытын назардан тыс қалдырмаймыз. 
Жыл сайын филиал қызметкерлері арасында 
футбол, хоккей, бильярд, шахмат ойындары, 
зейнеткерлер мен теміржолдың еңбек арда-
герлерін белсенді түрде тарта отырып, түрлі 
турнирлер өткізіледі. 

Рас, әлем елдерінде қалыптасқан пандемиялық 
жағдайға, карантиндік ахуалға байланысты мұн-
дай шаруалар біршама кідіріс тапқан болатын. 
Мемлекеттің, жергілікті биліктің, біздің компания 
басшылығының жүйелі атқарған жұмыстарының 
арқасында халықтың денсаулығы қалыпқа түсіп 
келеді. Қауіпті індетті жеңіп келеміз. 

– Жұмыс беруші мен кәсіподақ ұйымы 
арасындағы әлеуметтік әріптестіктің негізгі 
құралы Ұжымдық шартқа тоқталсаңыз.

– Ұжымдық шарт қолданыстағы еңбек заңна-
масының шеңберін кеңейтуге, еңбекті қорғау 
жөніндегі іс-шараларды қосымша қаржылан-
дыруды қамтамасыз етуге, қызметкерлердің 
еңбек және тұрмыс жағдайларын жақсартуға, 
оларға материалдық көмек көрсетуге мүмкіндік 
береді. Кәсіподақ ұйымының төрағасы жоғары 
тұрған кәсіподақ ұйымының шешімдері мен 
қаулыларын ұжым мен директордың назарына 
жеткізеді. Бір жыл ішінде кәсіподақ комитеті 
мен Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесінің 
бастауыш кәсіподақ ұйымы қызметкерлердің 
әлеуметтік-еңбек қатынастарына қатысты 
бұйрықтар мен өкімдер келісілді. Бұған еңбек 
нормалары, еңбекақы төлеу, мереке алдындағы 
және мереке күндеріндегі жұмыс, еңбекті 
қорғау мәселелері, қызметкерлердің сауығуы 
мен демалысын ұйымдастыру мәселелері және 
басқалар кіреді. Бүгінгі таңда ұйымның барлық 
қызметкерлері ұжымдық шартқа сәйкес берілетін 
әлеуметтік жеңілдіктерді пайдалану үстінде. 
Барлық жұмыс орындарында жекелеген жұмыс 
түрлеріне арналған еңбекті қорғау жөніндегі 
нұсқаулықтар бар. Нұсқаулықтарды ұйымның 
директоры бекітеді және кәсіподақ комитеті 
шешімінің хаттамасы негізінде кәсіподақ коми-
тетінің төрағасымен келісіледі. Қажет болған 
жағдайда жаңа қосымшалар қабылданады.

– Еңбекті қорғау – қауіп-қатері мол өндірісте 
жұмыс істейтін теміржолшылар үшін ма- 
ңызды мәселе. Бұл тұрғыда нендей шаралар 
қолға алынуда?

– Қауіпсіз еңбекті қамтамасыз ету – бөлімшенің 
басым міндеттерінің бірі, өйткені мұнда әрбір 
адам пойыздар қозғалысының қауіпсіздігіне 
жауап береді. Сондай-ақ кәсіподақ пен әкімшілік 
ұжымның бірлескен күш-жігерімен қауіпсіздік 
мәселелерін шешуді қолға алды. Мекемеде 
теміржолшылардың қатысуымен түсіндіру 
жиындары, нұсқаулықтар жиі өткізіледі. Қа-
уіпсіздік техникасын жан-жақты ұғындыратын 
бұрыштар құрылған. Қазіргі уақытта бөлімшенің 
барлық қызметкерлері арнайы киіммен қамта-
масыз етілген. Жыл сайын Дүниежүзілік еңбекті 
қорғау күніне орай семинарлар, викториналық 
сұрақтар мен арнайы басқосулар ұйымдасты-
рылып тұрады. 

Кәсіподақ комитетінің қызметіндегі маңызды 
бағыттардың бірі мәдени-бұқаралық жұмыс болып 
табылады. Өйткені, жақсы демалыс жұмысқа 
қабілеттілікті арттырады және күш-жігерді 
көтеруге ықпал етеді. Қызметкерлерді кәсіби 
және күнтізбелік мерекелермен, мерейтойлық 
даталармен, баласының дүниеге келуімен құт-
тықтау игі дәстүрге айналған. Мерейтойлық 
даталарға орай қызметкерлерге алғыс хаттар 
мен сыйлықтар табыс етіледі.

– Сала қызметкерлерін қаржылық қолдау, 
көмектеріңіз, жалпы қазыналарыңыздың 
игерілуі бағытындағы шаруаларыңыз туралы 
айтып бересіз бе?

– Кәсіподақ ұйымының қызметін қаржылық 
қамтамасыз ету заңнама мен бухгалтерлік есеп 
нормаларын сақтай отырып, кәсіподақ коми-
теті бекіткен сметаға, кәсіподақ комитетінің 
шешімдеріне сәйкес жүргізілді. Мәдени-бұқа-
ралық, спорттық-сауықтыру іс-шараларын 
өткізу және материалдық көмек көрсету үшін 
кәсіподақ комитетінің кірістер мен шығыстар 
сметасында арнайы қаражат көзделген. Қа-
ражатты шығыстар баптары бойынша бөлу 
кәсіподақ комитетінің шешімімен бекітілген. 

Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесінің бастауыш 
кәсіподақ ұйымы өткен жылы  материалдық 
көмекке 15 300 000 теңге шамасында қаржы 
жұмсады. Елдегі қауіпті індетке байланысты 
орын алған төтенше жағдай кезінде біздің ұйым 
да әрбір қайырымдылық әрекеттерінен шетте 
қалған жоқ. Бес Ұлы Отан соғысының және 
еңбек ардагеріне моральдық қолдау көрсетіп, 
материалдық көмегімізді бердік.   Сондай-ақ көп 
балалы теміржолшылардың отбасылары мен 
жалғызбасты аналарға, мүгедек балалар мен 
мүмкіндігі шектеулі зейнеткерлерге жәрдемімізді 
аяған жоқпыз. Оларды азық-түлік себеттерімен 
қамтамасыз еттік. 

Біздің бөлімше қызметкерлерінің арасында 5 
және одан көп баласы бар отбасылар жетерлік. 
Сондай шаңырақтардағы 159 жеткіншекке 
жалпы сомасы 1 853 000 теңге көлемінде қай-
ырымдылық жасалды. 

Сондай-ақ, өндірістік жарақат алған 12 
адамға, Екінші дүниежүзілік соғысқа қа-
тысқан 6 ардагерге және түрлі себеппен 217 
теміржолшыға жалпы сомасы 2 630 000 теңге 
көлемінде ақша үлестірілді. COVID-19 індетін 
жұқтырған  9 қызметкерімізге кәсіподақтан 
216 000 теңге сомасында материалдық көмек 
көрсетілді. Түрлі жарыстарға қатысушыларға, 
мамандық бойынша үздіктерге, мерейтойлық 
датамен зейнетке шыққан мамандарымызға 
6 173 175 теңге берілді. 

6 942 000 теңгені коронавирус инфекциясына 
қарсы күрес жұмыстарына бағыттадық. Бұл 
қаржыға медициналық маскалар, қолғаптар, 
антисептикалық құралдар сатып алынды. 
Спорттық іс-шаралар өткізу үшін спорт залдарын 
жалға алуға, бильярд, футбол ойындарынан 
турнирлер өткізуге, спорт құрал-жабдықтарын 
сатып алуға 400 000 теңге бөлдік. Білім күніне 
орай теміржолшылардың үйіндегі 105 оқушыға 
1 600 000 теңге сомасындағы қаражатқа мек-
тепке қажетті керек-жарақтарын алып бердік. 
Сонымен қатар әртүрлі байқау, жарыстарға 
қатысушыларымызды марапаттап отырамыз.   

– Әңгімеңізге рахмет!
Сұхбатты жүргізген Асхат РАЙҚҰЛ,

Жамбыл облысы
Суретті   түсірген автор

Сұхбат

ТЕМІРЖОЛШЫЛАРДЫҢ 
МҮДДЕСІН  ҚОРҒАУ–
МІНДЕТІМІЗ

Кәсіподақтың жұмысы 
қай қоғамда да маңыз-
ды. Өйткені, қанша жер-
ден әділ қоғам орнаға-
нымен, жұмышы мен 
жұмыс беруші арасында  
түсініспеушілік болмай 
тұрмайды. Жамбыл 
жүк тасымалы бөлімше-
сі бастауыш кәсіподақ 
ұйымының төрағасы 
Серік Ақшораевпен сұх-
батымыз   осы тақырып 
төңірегінде өрбіді.  

ТӘУЕЛСІЗ  ЕЛДІҢ  ТҰҢҒЫШ МАГИСТРАЛІ

МЕРЕЙТОЙ

19 маусымда Ақсу-Дегелең жаңа 
темір жол желісінің салынғанына 
20 жыл толды. Ұзындығы 187 км 
болатын Семей өңірін Павлодармен 
біріктірген жол еліміздің солтүстігін 
шығысымен жалғады.

«Биыл ҚР жаңа Экологиялық 
кодексінің енгізілуіне байланысты                                                                      
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС бас-
шылығы ағымдағы жылды Экологи-
ялық мәдениет жылы деп жариялауға 
шешім қабылдады. Экологиялық 
білім беру, ағарту және тәрбиелеу 
арқылы мамандар мен барлық 
қызметкерлердің экологиялық 
санасын жетілдіру өте маңызды. 
Сонда ғана біз қоршаған ортаны 
қорғау және табиғи ресурстарды 
ұтымды пайдалану бағытындағы 
күресте кең әлеуметтік-құқықтық 
және экономикалық қолдауға ие 
бола аламыз», – дейді «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» ЖШС менеджері Свет-
лана Садықова.

Оның айтуынша, Экологиялық 
мәдениет жылын жоғары деңгейде 
ұйымдастыру шеңберінде ҚТЖ-Жүк 
тасымалында жоспарлы-техникалық 
іс-шаралар әзірленіп,  бекітілген. 
Соның бірі, нысандарды  ҚР Эко-
логиялық кодекс талаптарына 
сәйкес келтіру екен. Мәселен, Жам-
был станциясындағы құм кептіру 
шаруашылығының шаң-газдан 
қорғау құрылғыларына күрделі 
жөндеу жүргізу қарастырылса, 
Семей, Ақмола жол бөлімшелерінде 
қалдықтарды уақытша сақтауға 
арналған контейнерлік алаңдарды 

орнату жоспарланған. 
Жалпы «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 

ЖШС екі жыл бұрын өзінің барлық 
филиалдарында қалдықтарды 
бөлек жинаудың жүйесін енгізген 
болатын. Оның шеңберінде  кеңсе-
лерде қағаз, шыны, пластмасса, 
аккумуляторлар батареяларына 
және басқаларға арналған экоқо-
раптар орнатылған еді. 

Жобаны іске асырудың бірін-
ші жылында 29 тоннаға жуық, 
2020 жылы 43, 7 тонна қалдықтар                 
сыртқы тарап ұйымдарына одан 
әрі өңдеу үшін берілді. Ал биылғы 
жылдың 5 айында 10,2 тонна қал-
дық тапсырылған. 

– Қалдықтарды бөлек жинау эко-
логиялық жағдайды жақсартуға үлес 
қосып қана қоймай, экономикалық 
тиімділікке де әкеліп отыр. Қатты 
тұрмыстық қалдықтарды шығару 
және жою бойынша шығындар 
14,2 миллион теңгеге азайып, 
қыруар қаржы үнемделді. Табиғи 
ресурстарды ақылға қонымды және 
ұтымды пайдалану, экологиялық 
жағдайды жақсарту мәселелері жыл 
сайын өзектілігін арттырып келеді. 
Біз үшін жерді дұрыс пайдалана 
білуді, табиғатпен үйлесімді өмір 
сүруді және оны болашақ ұрпаққа 
сақтауды үйрену маңызды,  – дейді 
Светлана Садықова.

Бөлек жиналған қалдықтардың 
көлемі бойынша Ақмола филиалы 
көш бастаса, үздік үштікке Қызыл-

орда және Жамбыл филиалдары 
да кірген.

«Біздің бөлімшенің теміржол-
шылары Қазақстанның «жасыл»  
экономикаға көшу тұжырымда-
масы аясында өз үлестерін қосуда. 
Аумақты қоқыстан тазартып, сен-
біліктер ұйымдастыру, көшеттер 
отырғызу, көгалдандыру, тағысын 
тағы шаралар бізде дәстүрге ай-
налған», – дейді Ақмола филиалының 
бас инженері Сайран Баржаксин.

Қалдықтарды сұрыптау теміржол-
дағы жалғыз экологиялық бастама 
емес. Еліміздің барлық аймақта-
рында «Тал ек!», «Ағаш отырғыз» 
экологиялық акциялары өтіп, 
оған 1500-ге жуық теміржолшы 
қатысқан. Олар әкімшілік, тұр-
мыстық және өндірістік нысандар 
аумағында 560-тан астам көшет  
егіп, 145 гүлзар төсеген және онда 
мыңдаған гүлдер отырғызған. 
9400-ден астам теміржолшылар 
сыпырғыштармен, тырмалармен 
және күректермен қаруланып, 
әкімшілік-тұрмыстық және өн-
дірістік нысандардың 400 мың 
шаршы метрден астам аумағын 
қоқыстан тазартыпты. Олар «Бір-
ге – таза темір жол» экологиялық 
акциясы аясында қалдықтармен 
күресуге шықты. Қазір жол бөлім-
шелерінде  «Қалдықтарды жинап, 
қайта өңдеуге тапсырыңыз» атты 
экологиялық марафон өтіп жатыр. 
Іс-шара жыл соңында аяқталмақ.

ҒАЛАМШАРДЫ ТАЗАРТУДЫ 
ӨЗІҢНЕН БАСТА...

 Елімізде қоршаған ортаны қорғауға белсенді қатысып отырған 
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС 2021 жылды Экологиялық мәдениет 
жылы деп жариялаған болатын. Ол «Ғаламшарды тазартуды өзің-
нен баста!» ұраны аясында өтуде. Негізгі мақсат – экологиялық 
қауіпсіздік пен қызметкерлердің денсаулығына қамқорлық жасау.

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

ЭКОЛОГИЯ

Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

 1998 жылы мамыр айында 
егемен Қазақстанның тарихында 
тұңғыш рет Павлодар облысының 
Ақсу қаласы мен Шығыс Қазақстан 
облысындағы Дегелең арасын 
жалғайтын темір жол құрылысы 
басталды. Жолдың жалпы ұзын-
дығы – 184 шақырым. Құрылысты 
жүргізу барысында басты жолдар, 
4 жаңа станция, Ертіс-Қарағанды 

каналы арқылы жаңа көпір, ма-
гистраль жұмысын қамтамасыз 
ету үшін өндірістік және әлеу-
меттік-тұрмыстық ғимараттар 
салынды. Известковый, Көл, 
Талды, Ақсу-2, Көктөбе, Құркөл, 
Май, Жұмыскер станциялары бой 
көтеріп, қосымша көптеген жұмыс 
орындары ашылды. Семей ядролық 
сынақ полигонының жабылуымен 

тоқырап қалған Конечная стан-
циясы өзінің тарихи Дегелең 
атауын қайтарып, қайта түледі. 
Екі ірі өндірістік қала Павлодар 
мен Семей арасы 600 шақырымға 
қысқарып, жол жүру уақыты 10-
12 сағатқа күрт азайды. Жаңа 
телім ашылғанға дейін Павло-
дардан Семей арасында қатынау 
үшін шекараны кесіп, Ресейдегі 
Құлынды, Локоть станциялары 
арқылы айналып жүруге тура 
келетін еді. Жолаушылар мен 
жүк тасымалдаушылар қаражаты, 
уақыты үнемделді. Павлодар-                                                   
Семей-Алматы бағдары бойынша 
жолаушылар пойыздарының 
жолда жүру уақыты 6 сағатқа 
қысқарды. Жаңа маршруттың 
жүк тасымалы алғашқы жыл-
дары шығындарды 15-20%-ға 
қысқартуға мүмкіндік берді, 
кейін одан да азайтты.  

2001 жылы Елбасы Н.Назар-
баевтың қатысуымен Ақсу-Де-
гелең магистралінің ашылу 
салтанаты өтті. Солтүстік пен 
шығысты жалғастыратын жол-
дың маңыздылығына ерекше 
тоқталған Тұңғыш Президент 
пайдалануға берілуімен бұрынғы 
айналма қашықтық 600 шақы-
рымға дейін қысқарғанын атап 
өтті.  «Ақсу-Дегелең» жобасын ел 
экономикасының қайта өрлеуінің 
көрсеткіші ретінде сипаттады.  

Бүгінде Шымкент жол дистанция-
сында 15 ақаутапқыш арбаның 12-сі 
жұмыс істеп тұр. «Биыл көктемгі 
тексеру кезінде еңбекті қорғау және 
техникалық қауіпсіздікті сақтау 
бойынша 119 кемшілік анықталды. 
Негізгі кемшіліктер күнделікті 
қолданатын құрал-саймандарды 
жөндеу, балға, күрек саптарын 
ауыстыру, т.т. ұсақ-түйек болғанмен, 
дистанция басшылығы оларды 
жоюды бірден қолға алды.   Бүгінде 
119 кемшіліктің 85% жойылды. Ал 
ақаутапқыш техникаларды жөндеп, 
толықтыруға РДМ-22 түрлендіргіш 
блогынан 5 дана, акуммулятор 20 
амп – 5 дана, РДМ-22 орталықтан-
дыру жүйесінен 3 дана қажеттігін 
анықтадық. Бұл техникалар толық 
болған жағдайда жолшылардың 
жұмысы жеңілдеп, жақсара түсері 
сөзсіз», – деді дистанцияның же-

КЕМШІЛІКТЕР ЖОЙЫЛУДА
Теміржол шаруашылығында жолдың сапалы болуы басты орында 
тұрады. Себебі, қауіпсіздікке бірден бір кепіл – ол сапалы көрсет-
кіштер. Ал жолды күтіп-баптап ұстауды, адами еңбек күші мен 
техникалық ресурстарды қамтиды. 

ТЕКСЕРУ

Жан ПЕРДЕБЕК,
Шымкент

текші инженері Дана Өмірбаева.
Айта кетейік, Шымкент жол дис-

танциясында жасанды құрылыстар 
мен жер төсемдері де жоспарға 
сай үнемі тексеруден өтіп тұрады. 
Жолшылар қазірге дейін 3 темір 
көпірді, 97 темірбетон көпірді, 
214 темірбетон құбырын, 40 дана 
бетон құбырын, 4 жаяу жүргін-
шілер көпірін тексеруден өткізді. 
Ал көктемгі тексеру кезінде 77 
кемшілік табылған болатын, 20 
көпірде шпал астындағы шағыл-
тастар нормадан артық болып 

шыққан. Жолшылар 18 құбырдың 
жан-жағын шөптен тазартты, 12 
құбырдың аузын тастан аршып 
тазартты.

Бұдан басқа, 166 көпірдің ағаш 
білеулерінің ақауын белгілеп, 11 
құбырдың қабырғасын тот басып 
кеткенін, 4 көпірдің кері қабырға-
сын ұзарту керектігін, 12 көпір 
мен құбыр бастарын биіктету 
қажет болғанын анықтады. Бүгінгі 
таңда аталған кемшіліктердің 53% 
жойылыпты.   

Суретті түсірген автор
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В состав делегации вошли секретарь городского маслиха-
та Кудайберген Бексултанов и депутаты Толеген Ашимов, 
Эльмира Маликова, Марина Платонова, Жибек Камали. 

Выступая с презентацией, директор Карагандинского 
отделения грузовых перевозок – депутат городского масли-
хата Марлен Кокрекбаев сообщил, что на сегодняшний день 
общая протяженность магистральной железнодорожной 
линии филиала составляет 2186,7 километра. 

– По объему выполняемой работы отделение относится к 
первой категории, по характеру погрузочно-выгрузочной 
работы и выполняемому объему грузооборота занимает 
второе место среди всех отделений, а по выгрузке является 
лидером. Основную долю от общего объема работы составляет 
погрузка угля, руды, цветных и черных металлов, а также 
меди, – отметил он и добавил, что филиал осуществляет 
транспортное обслуживание регионов Центрального и 
Южного Казахстана. 

 Всего по Карагандинскому отделению ГП насчитывается 
89 раздельных пунктов, 3 эксплуатационных локомотивных 
депо и 2 эксплуатационных вагонных депо. В зависимости 
от объема грузовых и технических операций и сложности на 
территории региона расположены 3 внеклассные станции, 
10 станций первого класса, 9 – третьего, 15 – четвертого 
и 42 станции пятого класса. 

В ходе встречи Марлен Кокрекбаев затронул вопросы, 
касающиеся деятельности филиала в период пандемии 
covid-19. Несмотря на непростое время, коллектив пока-
зывает высокую работоспособность, организованность 
и сплоченность.

В заключительной части гости имели возможность задать 
вопросы касательно деятельности филиала, ознакомиться 
с его задачами и планами на ближайшее время, а также 
высказали добрые пожелания в адрес коллектива. Как отме-
тили члены депутатского корпуса, филиал Карагандинского 
отделения ГП выполняет важные задачи по грузообороту, 
логистике и является одной из приоритетных структур в 
экономике Казахстана. 

Фото автора

– Со студенческих времен я 
занимаю активную жизненную 
позицию. Я входила в ряды 
Альянса студентов Казахстана, 
в Конгресс молодежи РК, мы 
решали правовые, социаль-
но-экономические и бытовые 
проблемы молодежи, развивали 
интеллектуальный потенциал 
студентов, популяризировали 
среди них здоровый образ 
жизни. Поэтому я хорошо 
понимаю желания и цели 
молодых людей.

– Акмарал Жарасовна, рас-
скажите об основных направ-
лениях вашей деятельности в 
АО «НК «ҚТЖ» и программах 
фонда. 

– Моя работа на протяжении 10 
лет связана с молодежной поли-
тикой АО «НК «ҚТЖ». Под моим 
кураторством находилось более 
46 тысяч молодых специалистов 
во всех регионах Казахстана. 

Компания оказывает большую 
поддержку и максимальное 
содействие в развитии моло-
дых сотрудников. И эти усилия 
ложатся на благодатную почву. 
Многие из них уже сегодня зани-
мают руководящие должности. 

Помимо этого, ежегодно в ҚТЖ 
приходят на стажировку студенты, 
которые вносят большой вклад в 
развитие множества интересных 
проектов. Работа с ними также 
очень увлекательна. 

Мне посчастливилось стать на-
ставником программы «Цифровое 
лето» от АО «Самрук-Қазына». 
Данная программа дает возмож-
ность лучшей и талантливой 
молодежи пройти стажировку 
в реальных проектах цифровой 
трансформации в портфельных 
компаниях фонда.

– Насколько нам известно, 
среди подопечных, в развитии 
которых вы участвуете как на-
ставник, есть немало «звезд», 
за короткий срок взлетевших 
по карьерной лестнице и де-
монстрирующих яркие про-
фессиональные результаты. 
Поделитесь одной из таких 
историй.

– Таких историй много, но 
приведу в пример молодого специ-
алиста Шокана Тлеубердиева, 
который проявил себя в рамках 
программы «Жас Өркен-2019». 
Первую ротацию он проходил 
в департаменте управления че-
ловеческими ресурсами АО «НК 
«ҚТЖ». Активно участвовал 
в различных проектах, благо-
творительных мероприятиях, 
распространял ценности проекта 
«БЛАГО» и даже был командиро-
ван в города Актобе и Уральск. За 
этот период молодой специалист 
усилил свои коммуникативные 
и организационные навыки, 
улучшил навыки командообра-
зования и развил компетенцию 
«Ориентация на результат».

Радует, что после других 
ротаций – в АО «ФНБ «Сам-
рук-Қазына», АО «Казпочта», 
АО «KEGOC» – выбор Шокана 
при трудоустройстве пал на нашу 
компанию. Сегодня он является 
главным менеджером в том же 
департаменте, где проходила 
его ротация. 

– Что для вас наставничество? 
– Для меня наставничество – это 

в первую очередь возможность 
поделиться с коллегами професси-
ональными навыками и знаниями, 
необходимыми для эффективной 
работы компании. Сегодня, на 
мой взгляд, это один из наиболее 
результативных методов развития 
прикладных профессиональных 
компетенций сотрудников, про-
веренных временем. 

Конечно, наставничество тре-
бует дополнительных затрат 
времени и физических сил, но 
вместе с тем позволяет более 
детально погрузиться в свою 
сферу деятельности, развить 
навыки управления, система-
тизировать профессиональный 
опыт и быть полезным.

Наставник делится не только 
полезными знаниями, но и все-
ляет веру в ученика, вдохновляет 
его на достижения и свершения. 
Для новичка в профессии вера 
в его способности очень важна. 

– Есть ли секреты идеального 
наставника? Почему ментор – 
это вдохновитель? 

– Идеальные наставники – это 
люди, которые сами являются 
любознательными учениками и 
всегда стремятся углублять свои 
знания. Они умеют слушать, 
задавать нужные вопросы, предо-
ставлять объективную обратную 
связь, делиться историями и при-
мерами из собственной жизни.

Идеальный наставник должен 
быть успешным человеком, са-
модостаточным, обладающим 
характером и желанием помогать 
развиваться другим. Он должен 
всегда быть искренне заинтере-
сованным, желающим, чтобы 
кто-то другой также добился 
успеха. Важно уметь радоваться 
успехам своего подопечного, 
а не видеть в нем конкурента. 

В компании, где грамотно 
выстроена система наставни-
чества, этот процесс открывает 
широкие перспективы как перед 
наставником, так и перед его 
подопечными, но в большей сте-
пени положительно отражается 
на самой компании.

– Расскажите подробнее о 
перспективах, которые откры-
вает наставничество. 

– Для нас, наставников, это 
возможность повышения профес-
сионального уровня, реализации 
себя в качестве руководите-
лей, карьерного и личностного                        
роста. А коллеги, наставниками 
которых мы являемся, ощущают 
поддержку и причастность к 

достижению целей компании, 
развивают свои компетенции, 
становятся увереннее и активнее, 
более ответственно подходят к 
выполнению своих обязанностей.

Что касается непосредственно 
компании, система наставниче-
ства позволяет оптимизировать 
затраты на обучение и наладить 
процесс передачи опыта, сформи-
ровать пул высококвалифициро-
ванных лояльных сотрудников, 
укрепить командный дух, усилить 
мотивацию на достижение более 
высоких результатов труда, раз-
вить систему внутренней оценки 
и сократить текучесть кадров. 

– Что нужно для эффективной 
работы наставника? 

– Важно правильно выстроить 
взаимосвязь между ним, подопеч-
ным, другими сотрудниками и 
руководителями. Нужно добиться 
единого видения стратегических 
целей компании и подходов к 
решению общих задач. Отно-
шения между наставником и 
подопечным должны строиться 
на принципах равенства и вза-
имной заинтересованности в 
результате. Необходимо создать 
доверительную обстановку, не 
навязывать свое мнение и не 
перегружать обучаемого заме-
чаниями и рекомендациями. 

И именно такие программы, 
как «Жас Өркен» и «Цифровое 
лето», дают возможность эффек-
тивно использовать институт 
наставничества и преемствен-
ности в группе компаний Фонда 
«Самрук-Қазына», позволяя 
гармонично развиваться не 
только молодым специалистам, 
но и самим наставникам. 

Резюмируя, могу сказать, что 
наставник должен обладать 
такими качествами, как ком-
муникабельность, терпение, 
открытость новому, лояльность 
к другому мнению и опыту, 
способность мягко исправлять 
ошибки и вдохновлять на раз-
витие в профессии.

– Спасибо за беседу!
Ермек СМАГУЛ

Фото Александра ЖАБЧУКА

Интервью
ИДЕАЛЬНЫЙ  НАСТАВНИК – 
ЭТО  ЛЮБОЗНАТЕЛЬНЫЙ  УЧЕНИК

Какой он – идеальный наставник? Почему, несмотря на дополнительную нагрузку, 
менторство стоит всех усилий? Как наставничество помогает компании создать 
лояльный пул специалистов? На все эти вопросы ответила в интервью бизнес-                                  
партнер департамента управления человеческими ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Акмарал 
БАЙГАБУЛОВА, которая знает о работе с молодежью все. Более 10 лет она работает в 
этом направлении в крупнейшей нацкомпании страны, являясь также наставником 
в программах Фонда «Самрук-Қазына» – «Жас Өркен» и «Цифровое лето».

Нам – 90 лет!
ПО  СТРАНИЦАМ  ИСТОРИИ

28 июня в Казахстане отмечают День работников средств массовой 
информации. В преддверии профессионального праздника вспо-
минаем яркие страницы истории отраслевой печати, от присталь-
ного ока которой не ускользало ни одно событие железной дороги 
Казахстана.

составляла 39,3 миллиона 
тонно-километров. Боль-
шинство грузов (до 70%) 
отправляется маршрутами. 
Угольные маршруты фор-
мировались в тяжеловесные 
поезда до 9 000 тонн. Уз-
наем и о рекордном на тот 
момент маршруте – состав 
из 194 вагонов доставил 
из Экибастуза в Тобол 18 
133 тонны угля (1983 г.).

 В конце 80-х-начале 90-х 
годов ХХ века на дороге дей-
ствовал договор о трудовом 
содружестве железнодо-
рожников, угольщиков и 
энергетиков Казахстана, 
Урала и Сибири, способ-
ствовавший организации 
ритмичной поставки и соз-
данию запасов топлива на 
электростанциях, также 
организованы перевозки 
угля кольцевыми маршру-
тами. Все эти материалы 
успешно публиковались 
в печати, обсуждались на 
заседаниях Дорпрофсожа 
и партийного актива.

В 1997 году образовалось 
РГП «ҚТЖ», и три ранее 
самостоятельные дорожные 
газеты – «Новь Турксиба», 
«Батыс жол» и «Целинная 
магистраль» – были объеди-
нены в единую центральную 
отраслевую газету «Қазақстан 
темiржолшысы», очередной 
выпуск которой вы держите 
в руках. 

Фото из архива

За свою 90-летнию историю 
газета «Қазақстан теміржол-
шысы» не раз меняла на-
звание, дизайн и объем, 
неизменно оставаясь самым 
надежным источником ин-
формации для многотысяч-
ного коллектива железнодо-
рожников. 

Ее судьба тесно связана с 
развитием стальной магистра-
ли Казахстана. Сегодня мы 
расскажем о важном периоде, 
когда на страницах издания 
освещались первые шаги 
новой дороги – Целинной. 

Приказом министра пу-
тей сообщения СССР от                                
18 апреля 1977 года границы 
дороги были определены по 
станциям Мойынты, Тобол, 
Пресногорьковская, Талшик 
и блокпост 7-й километр. В 
составе дороги было пять 
отделений: Карагандинское, 
Кокчетавское, Кустанайское, 
Павлодарское и Целино-
градское. Она охватывала 

семь областей Казахстана. 
Начальником дороги был 
назначен Ербай Буранбаев.

Пожелтевшие от времени 
номера отраслевой газеты 
конца 70-х годов прошлого 
столетия отличают инте-
ресные рубрики, статьи и 
зарисовки об успехах Це-
линной железной дороги. 
Корреспонденты того времени 
старалась разнообразить 
газету материалами из всех 
регионов республики, не 
оставляя без внимания ни 
одной новости. 

Листая архив минувших 
лет, мы находим информацию 
о колоссальных результатах 
коллектива Целинной желез-
ной дороги в первый год ее 
существования. По сравнению 
с 1976 годом, в 1977-м было 
отправлено на 11 миллионов 
тонн больше грузов. Отгрузка 
угля увеличилась почти на 4,5 
миллиона тонн. Целинной 
дороге тогда предстояло 

обслуживать самую важную 
отрасль тяжелой индустрии 
республики – цветную метал-
лургию. Ее главные центры 
в Джезказганской области: 
Балхашский и Джезказган-
ский горнометаллургиче-
ские комбинаты, рудники 
и обогатительные фабрики. 

Велико значение магистра-
ли и для сельского хозяйства 
республики. Ведь целина – это 
хлеб, миллионы тонн зерна, 
которые надо перевозить в 
весьма короткую и капри-
зную в этих краях страдную 
пору. Учитывая климатиче-
ские особенности Северного 
Казахстана, сельскохозяй-

ственные грузы в течение 
1,5-2 месяцев становились 
предметом особой заботы 
всех партийных советских 
и хозяйственных органов. 
И эти моменты широко ос-
вещались в печати.

В газету стекалась инфор-
мация со всех точек респу-

блики. Журналисты работали 
в тесном контакте с профсо-
юзными, комсомольскими и 
партийными органами и до-
стоверно освещали трудовые 
будни Целинной железной 
дороги – мощного гиганта, 
обслуживающего топлив-
но-энергетический комплекс, 
локомотива экономики.

За один только год на Це-
линной дороге было обору-
довано автоблокировкой 
443 километра и электри-
ческой централизацией 308 
стрелок на грузонапряжен-
ных участках. Кроме того, 
началось строительство 
железнодорожной линии 
Кустанай – Ново-Урицкое 
и электрификация участка 
Целиноград – Экибастуз.

По Целинной железной 
дороге осуществлялась пе-
ревозка 70% всех народно-
хозяйственных грузов, в том 
числе весь добываемый уголь, 
железная руда, 65% выращи-
ваемого зерна, значительное 
количество металла, строи-
тельных, нефтеналивных и 
других грузов. 

Дальнейшее развитие по-
лучило путевое и энергетиче-
ское хозяйство. Интенсивно 
внедрялись современные 
средства автоматики, теле-

механики и связи.
В 1981 году Целинная до-

рога награждена орденом 
Трудового Красного Знамени. 

…В других выпусках чи-
таем об успешном приме-
нении вычислительной 
техники (от ЭВМ «Минск-32» 
до машин ЕС-1066) с 1975 
года, организации Целино-
градского ВЦ. На дороге 
тогда впервые была создана 
локальная вычислительная 
сеть из четырех ЭВМ, позво-
ляющая реализовать новую 
маршрутную технологию 
перевозок с использовани-
ем электронной дорожной 
ведомости. С 1988-го приме-
нялись персональные ЭВМ. 
Высокая техническая осна-
щенность способствовала 
успешному удовлетворению 
потребностей народного 
хозяйства в перевозках 
грузов и пассажиров. Гру-
зонапряженность дороги 

ВСЕГДА 
НА ПЕРЕДОВОЙ

На минувшей неделе ТОО 
«КТЖ – Грузовые пере-
возки» – Карагандинское 
отделение ГП посетили 
представители городского 
маслихата. Гости озна-
комились с деятельно-
стью предприятия и его 
планами на ближайшую 
перспективу.

Светлана МОГАЙ,
Караганда

rail-news.kz

ПОЖЕЛТЕВШИЕ ОТ ВРЕМЕНИ НОМЕРА 
ОТРАСЛЕВОЙ ГАЗЕТЫ КОНЦА 70-Х ГОДОВ 
ПРОШЛОГО СТОЛЕТИЯ ОТЛИЧАЮТ ИНТЕ-
РЕСНЫЕ РУБРИКИ, СТАТЬИ И ЗАРИСОВКИ ОБ 
УСПЕХАХ ЦЕЛИННОЙ ЖЕЛЕЗНОЙ ДОРОГИ. 
КОРРЕСПОНДЕНТЫ ТОГО ВРЕМЕНИ СТАРАЛАСЬ 
РАЗНООБРАЗИТЬ ГАЗЕТУ МАТЕРИАЛАМИ ИЗ 
ВСЕХ РЕГИОНОВ РЕСПУБЛИКИ, НЕ ОСТАВЛЯЯ 
БЕЗ ВНИМАНИЯ НИ ОДНОЙ НОВОСТИ.

Работники Управления Целинной железной дороги

СОТРУДНИЧЕСТВО

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы
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АЙМАҚ

Сан мен сапа

ЖАЛПЫ БИЗНЕСТІ ТРАНСФОРМАЦИЯЛАУ 
– БҰЛ КОМПАНИЯНЫҢ ФОРМАСЫН ҒАНА 
ЕМЕС,  МАЗМҰНЫ БОЙЫНША ӨЗГЕРТУДІҢ 
КҮРДЕЛІ ЖӘНЕ ҰЗАҚ ПРОЦЕСІ ЕКЕНІН 
ЕСКЕРУІМІЗ КЕРЕК, БІРАҚ, ОНЫҢ ТҮПКІ 
МАҚСАТЫ КОМПАНИЯ АКЦИЯЛАРЫНЫҢ 
ҚҰНЫН АРТТЫРУ БОЛМАҚ. 

rail-news.kz

Бизнесті трансформациялау идеясы 
алғаш рет Елбасы Н.Ә.Назарбаевтың 
Қазақстан халқына жолдаған «Қа-
зақстан-2050 стратегиясы» жолдауында 
қозғалып, онда Тұңғыш Президент әлем 
белсенді түрде трансформацияланып 
жатқанын және бұл өзгерістердің жыл-
дамдығы адамды таңқалдыратынын 
жеткізді. 2014 жылы «Самұрық-Қазына» 
ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ-ның Бизнесті 
трансформациялау бағдарламасы іске 
қосылып, ол Ұлттық әл-ауқат қорының 
компаниялар тобындағы «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ-на да таралды. 

 «Цифрлық трансформация» бағдар-
ламасы – Ұлттық компанияның бағасын 
арттыру және көрсетілетін қызметтердің 
экономикалық тиімділігін көтеру, биз-
нес-процестерді жетілдіру, қызметті 
автоматтандыру және цифрландыру, 
қызметкерлердің кәсіби біліктілігін арт-
тыру есебінен іргелі өзгерістерді жүзеге 
асыруға бағыттала отырып, «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ-ның 2029 жылға дейінгі Даму бағдар-
ламасында белгіленген келесі мақсаттарға 
қол жеткізуді көздейді. Атап айтсақ, 
олар компанияны қаржылық тәуекел 
аймағынан шығару және қаржылық 
тұрақтылықты қамтамасыз ету;  компания- 
ның тиімділігін арттыру;  клиенттердің 
сұранысын қанағаттандыру; пойыздар 
қозғалысының қауіпсіздігіне кепілдік 
беру; орнықты дамуды қамтамасыз ету.

Ұлттық компанияның «Цифрлық транс-
формация» бағдарламасы 13 стратегиялық 
бастамадан тұрады, оған 16 жоба мен 
44 іс-шара кіреді. 

«2019 жылдан бастап компания 
«Цифрлық трансформация» жаңғырту 
бағдарламасының 60 түрлі жобасы 
мен іс-шарасын жүзеге асыруға кірісті. 
Бағдарлама «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның 2029 
жылға дейінгі даму стратегиясын іске 
асырудың негізгі құралдарының бірі 
болып табылады және компанияның 
операциялық тиімділігін, құнын және 
инвестициялық тартымдылығын артты-
руға бағытталған», – дейді Компанияның 
«Бизнесті трансформациялау орталығы-
ның»  директоры Серік Қандықбаев.   

Оның айтуынша, бірқатар жобалар 

мәресіне де жеткен. Мәселен, «KTZE 
және Қазтеміртранстың маркетинг пен 
сатудың жаңа моделін енгізу (қайта 
жүктеу)», «Жүк вагондарын сервистік 
қызмет көрсетуге беру», сондай-ақ «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ-да еңбек қауіпсіздігі және еңбекті 
қорғау, өнеркәсіптік және экологиялық 
қауіпсіздік саласында ІТ-шешімдерін 
енгізу», «Магистраль» АБЖ шеңберіндегі 
мобильді диагностикалық құралдарды 
енгізу» жобалары аяқталып, нәтиже-
лері операциялық қызметке беріліпті. 
Ал, соңғы екі жоба «Самұрық-Қазына» 
АҚ компаниялар тобы бойынша 2020 
жылдың үздік жобалары деп танылған. 

СТРАТЕГИЯЛЫҚ БЕС БАҒЫТ
«Цифрлық трансформация» бағдар-

ламасы аясында «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
ЖШС-да іске асқан маңызды жобалардың 
біріне – «Республикаішілік қатынаста 
шарттық және коммерциялық жұмысты 
есепке алудың автоматтандырылған 
жүйесінде тасымалдау құжаттарын 
ресімдеудің қағазсыз технологиясын 
енгізуді» (ШКЖ АБЖ) атар едік. Қағазсыз 
технологияны енгізу клиенттер үшін 
рәсімдерді айтарлықтай жеңілдетіп, 
жүк тасымалдарында тасымалдауды 
ресімдеу бойынша бизнес-процестерді 
оңтайландырды. Бұл клиентке ШКЖ 
АБЖ-да тасымалдау шарттарын жасасуға, 
жоспарлар үшін электрондық өтінімдер 
беруге, тасымалдарды ресімдеуге және 
кредиттеуге, жүктерді басқа мекенжайға 
жіберу өтінімдерін ресімдеуге мүмкін-
дік берді. Клиентке енді тасымалдауды 
ұйымдастыру үшін станцияға барудың 
қажеті жоқ. Басты және жалғыз шарт  – 
тұрақты интернет-байланыстың болуы. 
Нәтижесінде басқа мекенжайға өтінім 
беру мерзімі екі күннен бір сағатқа 
дейін, сондай-ақ республикаішілік жө-
нелтілімдерді жоспарлау процесі 11 
сағаттан 5 минутқа дейін айтарлықтай 
қысқарды, – дейді жобаның тиімділігі 
туралы орталық басшысы. 

Ұлттық жүк тасымалдаушы операторы 
қызметін атқарып отырған  кәсіпорын 
2021 жылға арналған дамудың бес стра-
тегиялық секторы, клиентке бағдарлану, 
бәсекеге қабілеттілік, жүйелеу, цифр-
ландыру және кірістілікті (тиімділікті) 
арттыру бойынша  теміржол жүк тасы-
малын жаһандық трансформациялауға 

ЦИФРЛАНДЫРУ –   САЛА ДАМУЫНЫҢ НЕГІЗГІ ТРЕНДІ

ТРАНСФОРМАЦИЯ

Бизнесті трансформациялау – бұл 
тиімділікті, бәсекеге қабілеттілік-
ті арттыруға және табыс табуды 
молайтуға бағытталған терең, 
жүйелі және дәйекті өзгерістер. 

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

уақыт аз жұмсалады. Жүк тасымалдары 
секторында бәсекелестік орта жағдай-
ында табысты жұмыс істеуге қабілетті 
маркетинг, IT блогын күшейте отырып, 
ұйымның оңтайлы құрылымы әзірле-
нетін болады. Цифрландыру – дамудың 
негізгі трендіне айналады. Ақпараттық 
технологиялар деректерді өңдеу жыл-
дамдығы мен сенімділігін арттырады, 
адам факторының қатысуын азайтады, 
өнімділікті арттырады. Жалпы, бұл 
қадамдардың барлығы кәсіпорынның 
тиімділігі мен табыстылығын арттыруға 
бағытталған. Алдын ала есептеулер 
бойынша, аталған топ-30 бастаманы 
іске асырудың экономикалық тиімділігі 
50 млрд теңгеден асады, – дейді Серік 
Қандықбаев.

«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС маман-
дарының айтуынша, топ-30 бастама 
шеңберінде құрылымдық бөлімше-
лердің жұмысын үлгі боларлықтай 
етіп, барынша тиімді ұйымдастыру 
жоспарлануда, кейін олардың эталондық 
үлгісін басқа құрылымдарда қолдану 
көзделген. Олардың арасында Семей, 
Өскемен локомотив деполары, Алматы, 
Атырау вагон деполары және Шымкент, 
Қостанай жол бөлімшелері бар. Үлгілі 
кәсіпорын – бұл ең алдымен көрсет-
кіштер бойынша көшбасшы кәсіпорын. 
Теміржол көлігіндегі негізгі көрсеткіш 

бұзушылық анықталып, 6 мыңнан астам 
бұзушылық жойылды, 6 мыңнан астам 
қауіпсіздік диалогы және 6,5 мыңнан 
астам инспекция жүргізілді.

2020 жылдың «Цифрлық трансформа-
ция» бағдарламасының маңызды жетістік-
терінің бірі ретінде Ақтөбе қаласында 
Маңғыстау, Атырау, Қызылорда, Орал 
және Ақтөбе диспетчерлік учаскелерін 
басқаруды ауыстыра отырып, Батыс 
өңірдегі Пойыздар қозғалысын басқару 
орталығын (пилоттық жоба) іске қосуды 
атар едік. Орталық барлық деректерді 
бірыңғай «ұжымдық таблода» көрсете 
отырып, пойыздық жағдайға орталықтан-
дырылған бақылауды және пойыздар 
қозғалысын басқаруды қамтамасыз 
етеді. Нәтижесінде бағдаршамдардың, 
бағыттамалы бұрмалардың көрсеткіштері, 
пойыздың жақындап қалғаны туралы 
ақпаратты беру және алу процесі авто-
маттандырылады. Бұл пилоттық жобаны 
іске асыру қорытындысы бойынша 
теміржол инфрақұрылымының барлық 
аумағы бойынша микропроцессорлық 
диспетчерлік орталықтандыруды енгізу 
және ұқсас байланыс жабдықтарын 
жаңғырту көзделген.  

– Автоматтандыру бізге әрбір өңір-
дегі диспетчерлік орталықтарды қазіргі 
жай-күйінен станцияларды қашықтықтан 
басқару форматына көшіре отырып, 
өңіраралық диспетчерлік орталықтарға 
біртіндеп ірілендіруге мүмкіндік береді. 
Бұл жол бөлімшелерін ірілендіруге 
және оңтайландыруға, диспетчерлік 
шеңберлерді ірілендіруге, локомотив-
тердің ағытып алмай  қозғалыс иіндерін 
ұзартуға және тиісінше еңбек өнімділігін 
арттыруға, сондай-ақ, қолданыстағы 
жол бөлімшелерінің локомотив паркін 
ұстауға арналған шығындарын қысқар-
туға мүмкіндік береді. Сонымен қатар 
жол бөлімшелерінің басшылық құрамы 
мен әкімшілік-басқару персоналының 
санын оңтайландыру, қызметкерлерге 
жұмсалатын еңбекақы қоры шығыстарын 
қысқартады. 2025 жылға дейін жүзеге 
асырылатын жобадан келіп түсетін 
экономикалық тиімділік алдын ала 
жасалған болжам бойынша  шамамен 
30 миллиард теңгені құрайды, – дейді 
Серік Қандықбаев.

Ал «Электр энергиясын коммерциялық 
есепке алудың автоматтандырылған 
жүйесі» жобасын іске асыру өткен жылы 
электр энергиясын көтерме бағамен сатып 
алу есебінен 8,2 миллиард теңгеден астам 
жанама пайда алуға мүмкіндік берген. 
Жалпы, 2020 жылдың қорытындысы 
бойынша «Цифрлық трансформация» 
бағдарламасының жобаларын жүзеге 
асыру нәтижесінде «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның 
таза пайдасы 19,991 миллион теңге 
шамасын құрады. 

бағытталған топ-30 бастаманы (10 жоба 
және 20 негізгі міндет) әзірлепті. Баста-
машы  жобалар шеңберінде клиенттерге 
қызмет көрсетудің қазіргі заманғы стан-
дарттары және озық IT-технологиялар 
енгізілмек. Сонымен қатар тасымалдарды 
ұйымдастырудың бизнес-процестері 
оңтайландырылып, автоматтандырылса,  
өзіндік құн қысқартылып және залалды 
учаскелер жойылмақ. 

– Бүгін біз үшін орталық аппарат 
пен филиалдарда жоғары нәтижелерге 
бағытталған жұмысты ұйымдастыру 
маңызды. Технологиялық процестерді 
жүйелеу мәселесіне көп көңіл бөлінуде. 
Қойылған міндеттерге қол жеткізуге, 
негізгі бөлімшелер мен қосалқы қыз-
меттер арасындағы өзара іс-қимылды 
жолға қоюға, бөлімшелер функция-
ларының қайталануын болдырмауға  

– бұл еңбекті қорғау және қауіпсіздік 
техникасы, соған ерекше назар аудару 
керек. «Үлгілі кәсіпорындар» жобалары 
шеңберінде өндірістік көрсеткіштерге 
қатысты ең озық технологиялар енгізіліп, 
өндірістің әрбір жекелеген учаскелері 
пысықталады, сондай-ақ, шығындар 
қысқартылып, технологиялық процестер 
оңтайландырылады. Үлгілі құрылымдарға 
қойылатын негізгі талаптар сенімділік, 
тиімділік, автоматтандыру. Жобалар 
периметріне қатысу үшін құрылымдарды 
іріктеу – Қазақстанның барлық өңірлерін 
барынша және бір мезгілде іске қосу 
үшін олардың географиялық орналасуын 
ескере отырып, сондай-ақ, бәйгелестік 
қағидатын қамтамасыз ету үшін кемінде 
екі кәсіпорынның бір жобаға қатысуы үшін 
жүргізілді. Үлгілі бөлімшенің табысты 
даму тәжірибесі басқа деполарға, жол 

бөлімшелеріне көшіріліп таратылатын  
болады.

ҮЗДІК ЖОБАЛАР ЛЕГІ
«Самұрық-Қазына» АҚ компаниялар 

тобы бойынша 2020 жылдың үздіктері 
қатарынан орын алған «Магистраль» АБЖ 
шеңберіндегі мобильді диагностикалық 
құралдарды енгізу» жобасына келсек, 
осы жоба арқасында 6 бірлік МДК, яғни 
заманауи мобильді диагностикалық 
кешендер еліміздің магистральдық 
желісіне диагностика жасап, ультрады-
быстық және магнитті дефектоскопия, 
рельс бастиегі пішінінің геометриялық 
параметрлерін бақылау, рельстер мен 
бекітпелердің жай-күйін бейнебақылау, 
георадиолокация және тағы басқаларын 
жүзеге асыруда. Мәселен, 2020 жылы 
МДК 277 мың шақырымнан астам жол-
ды өлшеп, 1630 аса қауіпті рельстерді 
анықтаған. 

Ал екінші үздік жоба, «Еңбек қауіпсіздігі 
және еңбекті қорғау, өнеркәсіптік және 
экологиялық қауіпсіздік саласындағы 
ІТ-шешімдерін енгізу шеңберінде іске 
қосылған «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да өндірістік 
қауіпсіздіктің интеграцияланған жүйесі 
болатын. Бұл жүйеге компания қыз-
меткерлерінің 97%, яғни 110 мыңнан 
астам қызметкері тіркелген. Бұл жү-                              
йенің арқасында 11 мыңнан астам ереже 

Профилактикалық жұмыстар             
7 маусымда басталып, 16-на дейін 
жалғасты. Осы уақыт аралығын-
да Маңғыстау станциясындағы 
желілік полиция бөлімшесінің 
көші-қон тобы қызметкерлері 
ел заңнамасын бұзушылықтың 
алдын алу бойынша бірқатар 
жұмыс атқарды. 

 − «Мигрант» шарасының мақса-
ты – құқық бұзушылықтың алдын 
алу және Қазақстан Республикасы-
ның территориясына заңсыз кел-
ген тұлғаларды анықтау, қызмет 
көрсету территориясында заңсыз 
көші-қон арналарын болдырмау. 
Осы жедел жұмыстарды жүзеге 
асыру барысында жақын және 
алыс шетел азаматтары арасында 
ҚР көші-қон заңнамаларын сақтау 
бойынша тексеріс және алдын алу 
шаралары өткізілді. Нәтижесінде 
көші-қон заңнамаларын бұзған 
59 шетел  азаматы анықталды. 
Олар ҚР ӘҚБтК-ң 517-бабы 3-бөлігі 
1,2,3-тармақтарымен әкімшілік 
жауапкершілікке тартылды. Ше-
телдіктің немесе азаматтығы жоқ 
тұлғаның еліміздің заңнамасында 
белгіленген мерзім өткеннен 
кейін де шығып кетпеуі, ҚР ха-
лықтың көші-қон саласындағы 
заңнамасын түрлі деңгейде бұзу 
деректері кездесті, – дейді Маң- 

КӨШІ-ҚОН 
ЗАҢНАМАЛАРЫН БҰЗҒАН

МИГРАНТ

Маңғыстау станциясындағы желілік 
полиция бөлімшесінің көші-қон қызметі  
Маңғыстауда он күн бойы «Мигрант» же-
дел-профилактикалық іс-шарасын жүр-
гізді. Халықаралық және республикалық 
қатынастағы жолаушылар пойыздарын, 
перрондар мен темір жол вокзалдарын 
тексеріп, заңсыз мигранттарды анықтады.

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

ғыстау станциясындағы желілік 
полиция бөлімшесі көші-қон 
қызметі тобының аға инспекторы 
Эльвин Исламов.   

Сонымен қатар, жедел-профи-
лактикалық шара шеңберінде 
Маңғыстау теміржол вокзалы мен 
Ақтау халықаралық әуежайында 
жолаушыларға ағымдағы  көші-қон 
заңнамаларының тармақтарын 
түсіндіруге арналған жұмыстар 
да қолға алынған. Онда көзделген 
санаттағы азматтарға «Халықтың 
көші-қоны туралы», «Шетел азамат-
тарының құқықтық ережелері ту-
ралы» заң тармақтары түсіндіріліп, 
шетел азаматтарының елімізде 
жүріп тұру ережелері ескертілген. 

Суретті түсірген автор

Ағымдағы жылдың алғашқы 
тоқсанында негізгі қызмет бой-
ынша 8 375 474 мың теңге табыс 
түскен. Оның ішінде, тасымалдау 
қызметінен табыс 6 793 678 мың 
теңгені құраған. Ал өткен жылы 
6 295 529 мың теңге болған екен. 
Қосымша алымдардан түскен 
табыс биыл 1 294 309 мың теңге 
болса, былтыр үш айда 1 254 407 
мың теңгені құрапты.  

Жалпы, Шымкент жүк та-
сымалы бөлімшесінің осы 
жылға қойылатын мақсаты 
мен міндеттеріне тоқталсақ, 
сала мамандары тасымалдау 
процесінің сапасын арттыру 
жөніндегі іс-шаралар қабыл-
данып, жұмыстар жүргізіліп 
жатқанын айтты. 

– Ең бірінші кезекте жүк ти-
еуде КТТ вагон паркінің үлесін 
36%-дан астам арттыру көзде-
луде. Әлеуметтік тұрақтылықты 
сақтау үшін ұжым арасында 
еңбекақы төлеу, Ұжымдық шарт 
пен Еңбек заңнамасындағы өз-
герістер туралы үнемі түсіндіру 
жұмыстарын жүргізіп келеміз. 
Сондай-ақ, «тастанды» пойыз- 
дардың санын 15%-ға дейін 
қысқартсақ деп отырмыз. АСУ 

ТОҚСАН ТАБЫССЫЗ ЕМЕС
Әлбетте, теміржол тасымалы табыс көзі болып санала-
ды. Жолаушылар мен жүк тасымалынан басқа, халық- 
аралық транзиттік тасымал бәрі де ел экономикасының 
бюджетіне табыс әкелуі тиіс. Бұл орайда Шымкент жүк 
тасымалы бөлімшесінің  алғашқы тоқсандағы негізгі 
қызмет бойынша табыстары қандай, таратып көрелік...  

Жан ПЕРДЕБЕК,
Шымкент

ЭДТ-да маневрлік локомотив-
тердің қозғалысы мен жұмыс 
уақытын тіркеу үшін ГПАИС-
ке Шымкент станциясының 
«Кедентранссервис», «Вер Хаус» 
және «Санжар Сауда» үш кірме 
жолдарының географиялық 
координаттарын анықтау бой-
ынша ақпарат берілді. Қағазсыз 
технологияны қамтамасыз 
ету үшін ГУ-46 нысанындағы 
вагондарды беру мен алып 
кетудің автоматтандырылған 
ведомосын, ҚТЖ-ның кез келген 
станциясында басып шыға-
ру мүмкіндігімен АСУ ДКР 
жүйесінде жалпы нысандағы 
әрі коммерциялық актілерді 

енгізу мәселесі қарастырылып 
жатыр, – деді Шымкент жүк 
тасымалы бөлімшесінің бас 
инженері Ильяс Нұржанов. 

Сондай-ақ, Шымкент жүк 
тасымалы бөлімшесіне қо-
салқы көмекші қызметінен 
түскен табыстарға тоқталсақ,  
жоспар 21 739 мың теңге, ал 
нақтысы 232 337 мың теңгені 
құрады. Осылайша табыс 210 
598 мың теңгеге артқан. «Жо-
лаушылар локомотивтері» 
ЖШС локомотивтерді жалға 
беруден 179 млн 968 мың теңге 
пайда тауыпты. Ал «КАС-Бетон» 
ЖШС-де тауар кассирлері мен 
жүк қабылдап-тапсырушылар 

қызметтерін ұсынудан 2 млн 455 
мың теңге, қызмет жайларды 
жалға беруден нақты 1 млн 875 
мың теңге, қосымша жасалған 
шарттар есебінен 57 мың теңге 
артық табыс түскен.

Ағымдағы ағытып жөндеу 
жұмыстары (ТОР) – нақты 38 
млн 277 мың теңге, артық 405 
вагонға байланысты 19 млн 180 
мың теңгені құрады. Яғни 1449 
вагон ағытылып жөнделді. Бұл 
өткен жылмен салыстырғанда 
табыс 174 млн 621 мың теңгеге 
артық немесе 106,9%-ға орын-
далды деген сөз. Мұның себебін 
техникалық бөлімнің мамандары 
«Жолаушылар локомотивтері» 
ЖШС локомотивтерді жалға 
беруден деп түсіндірді. Негізгі 
емес қызмет бойынша табыс 2 
млн 973 мың теңгені құрады, 
оның ішінде басқа дебиторлық 
берешек бойынша бағамдық 
айырмаға байланысты көрсет-
кіштер де бар. 

Жалпы алғанда, бөлімшенің 
кіріс-шығыстарын есептесек, 
алғашқы тоқсандағы аяқ алысы 
жаман емес деп қорытынды- 
лауға болады. 

Суретті түсірген автор
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Руководство, профсоюзный комитет филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Акмолинское отделение ГП», Акмолинский филиал «Казпро-
фтранс», Региональный совет ветеранов войны и труда Акмолинского 
отделения  грузовых перевозок выражают глубокие соболезнования 
родным и близким в связи с тяжелой утратой – кончиной председателя 
Костанайского регионального совета ветеранов-железнодорожников 

Бурцева Виктора Афанасьевича и его супруги 

19 июня 2021 года на 83-м году ушел из жизни Почет-
ный железнодорожник Виктор Бурцев.

Виктор Афанасьевич родился в  городе Карталы Челя-
бинской области в семье железнодорожников. Трудовую 
деятельность начал в 1956 году слесарем в Кушмурун-
ском паровозном депо. Вся дальнейшая его жизнь была 
связана со стальной магистралью.

С 1967-го по 1970 год работал в Кушмурунской дис-
танции СЦБ и связи. В 1971-1977 годы был отраслевым 
ревизором по безопасности движения поездов, после 
назначен на должность главного ревизора по безопасно-
сти движения Костанайского отделения дороги. В 1983-
1997 годы являлся заместителем начальника отделения дороги – главным 
ревизором. С 1998 года 7 лет проработал главным ревизором Регионального 
представительства департамента  безопасности движения.

В 2006-2008 годы перед выходом на заслуженный отдых трудился на долж-
ности заместителя начальника технического отдела Костанайского отделе-
ния дороги, старшего ревизора по безопасности движения. Впоследствии 
Виктор Афанасьевич неоднократно избирался членом РОО «Организация 
ветеранов РК».

Общий стаж династии  Бурцевых в железнодорожной отрасли насчиты-
вает более 150 лет.

За достигнутые высокие результаты в работе Виктор Афанасьевич удостоен 
ряда правительственных наград: знака  «Почетному железнодорожнику», 
медалей «За доблестный труд» и «Ветеран труда». За безупречный труд 
до ухода на заслуженный отдых и дальнейшее активное участие в работе 
ветеранских организаций железнодорожного транспорта Виктору Бурцеву 
присвоено звание «Почетный ветеран железнодорожного транспорта» с 
вручением нагрудного знака.  

Виктора Бурцева знали как авторитетного специалиста в своей сфере, 
настоящего профессионала и человека, преданного делу всей своей жизни.

Он был любящим мужем и отцом двоих детей, замечательным дедушкой 
троих внуков и прадедушкой двух правнуков.

Центральный совет ветеранов-железнодорожников АО «НК «ҚТЖ» вы-
ражает искренние соболезнования семье, близким и коллегам по поводу 
невосполнимой утраты – кончины Бурцева Виктора Афанасьевича и его 
супруги Людмилы Викторовны.

Светлая память о Викторе Афанасьевиче сохранится  в сердцах тех, кто 
его знал, любил и уважал.       

ВИКТОР АФАНАСЬЕВИЧ БУРЦЕВ

Порыбачить приехали работники 
Оскеменского эксплуатационного 
локомотивного депо, ПТО станций 
Оскемен-1 и Шемонаиха Оскемен-
ского эксплуатационного вагонного 
депо, а также работники Семейского 
отделения грузовых перевозок и 
станций Оскемен-1, Усть-Таловка. 

Председатель профкома по узлу 
станции Оскемен-1 Берикхан                         
Тлеужанов рассказал, что в летние 
соревнования по спортивной ры-
балке входили почти все конкурсы, 
которые были в зимнем варианте, 
за исключением бурения льда на 
скорость. Это задание заменили 
другим: гонками по водохранилищу 
на надувных лодках.  

– Рыбаки соревновались за самый 
большой улов по весу и количеству 
рыбы, за самую крупную рыбу, – объ-
яснил Берикхан Тлеужанов. – Помимо                                                                               
ОО «Казпрофтранс», которое вы-
ступило организатором и спонсо-
ром летней рыбалки, свои призы 
предоставил владелец магазина 
спортивно-рыболовных товаров 
«Рост» в Усть-Каменогорске. А имен-
но: сертификат на сумму 10 тысяч 
тенге на приобретение товаров в 
магазине. 

В течение нескольких часов, с 
9.00 до 15.00, железнодорожники 
доказывали, кто же из них самый 

удачливый, самый ловкий, самый-са-
мый рыбак. 

В итоге первое место в номи-
нации «Самый большой улов по 
количеству рыбы» занял вагонник 
ПТО станции Шемонаиха Андрей 
Шишаев.  Самый большой улов по 
весу – у вагонника из Шемонаихи 
Андрея Попова, он занял в этой 
номинации первое место и получил 
сертификат от магазина. Второе                                        
место завоевал вагонник ПТО 
Шемонаихи Денис Корнев, третье – 
начальник техотдела Оскеменского 
эксплуатационного локомотивного 
депо Дидар Бурбаев.

Победителями лодочного конкур-
са стали работники Оскеменского 
эксплуатационного локомотив-
ного депо, которые управляли 

надувными лодками быстрее всех 
конкурсантов. Самый маленький 
улов – у начальника службы АСУ 
Семейского отделения грузовых 
перевозок в Оскеменском регионе 
Евгения Португальского, который 
словил 50-граммовую сорожку. Са-
мую большую рыбу – весом около 
четырех килограммов – поймал 
Дидар Бурбаев. 

– Походный стол, кресло для 
рыбалки, садки, удочки – такими 
были наши призы для победителей, 
– рассказал Берикхан Тлеужанов. 
– Призов было много. 

После подведения итогов кон-
курсов по спортивной рыбалке 
профком по узлу станции Оскемен-1 
организовал праздничный обед. 

Фото Дидара БУРБАЕВА 

ВЗЯЛИСЬ  ЗА  УДОЧКИ
Лучше рыбалки может быть только рыбалка! Железнодорожники из 
Семейского отделения грузовых перевозок по Оскеменскому региону в 
выходной день отправились на водохранилище Каменское, чтобы про-
вести соревнования по спортивной рыбалке. Они уже там были – в марте 
этого года, но решили вернуться. 

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

Состязания проходили на 
стадионе подшефной школы 
№45. В них приняли участие 
шесть команд: Уральской дис-
танции пути (ПЧ-1), Уральской 
дистанции электроснабжения 
(ЭЧ), Уральской дистанции 
сигнализации и связи (ШЧ-7), 
Уральского филиала военизи-
рованной железнодорожной 
охраны (ВЖДО),  Уральского 
эксплуатационного вагонного 
депо (ВЧД-3) и АО «Трансте-
леком» (ТТК). 

Перед началом турнира 
команды тепло поздравил 
председатель профкома по 
Уральскому региону Едил 
Алыпсоков. Инструктор-ор-
ганизатор ФСК «Локомотив» 
Бекзат Гилманов и спортивный 
инструктор Актобинского 
отделения ГП по Уральскому 
региону Болат Карлибаев 
напомнили участникам пра-
вила и провели инструктаж, 
включая новые санитарные 
требования FIFA.

Больше года не проводились 
состязания по мини-футболу 
в связи с пандемией, что 
отразилось как на подго-
товке спортсменов, так и на 
составах команд. Однако, 
несмотря на знойную пого-
ду, было видно, насколько 
спортсмены соскучились 
по мячу, полю и командной 
игре. Страсти кипели нешу-
точные, спортсменов горячо 

поддерживали их коллеги и 
потенциальные соперники.

В итоге в полуфинале встре-
тились команды ВЧД-3, ТТК, ЭЧ 
и ПЧ-1. Со счетом 4:3 в финал 
вышла команда «вагонников», 
буквально вырвав победу у 
победителей прошлого года 
– команды Транстелекома, 
которая, надо сказать, пока-
зала отличную игру в матче 
с командой «сигналистов» и 
имела все шансы занять третью 
позицию в турнирной таблице. 
Впрочем, в матче команд ЭЧ 
и ПЧ тоже было жарко, и со 
счетом 5:4 в финал вырвались 
«путейцы».

Финальный матч проходил 
под палящим солнцем, столбики 
термометров на тот момент 
поднялись выше 30 градусов. 
Тем не менее, обе команды по-
казали интересный атакующий 
футбол. Со счетом 5:2 команда 
Уральского эксплуатационного 
вагонного депо победила в 
отборочном туре. Второе место 
по праву досталось команде ПЧ.                                        
Команде ТТК было засчитано 
техническое поражение, и 
бронзовым призером стала 
команда Уральской дистанции 
электроснабжения. Лучшим 
игроком турнира признан Да-
улетжан Жасуланов (ВЧД-3).

 В Актобе на региональном 
этапе Кубка железнодорожной 
футбольной лиги команда 
ВЧД-3 будет представлять 
Западно-Казахстанскую                      
область. 

Фото автора

БОРЬБА  ЗА  КУБОК 
ПРОДОЛЖАЕТСЯ

В отборочном туре по мини-футболу 
Кубка железнодорожной футбольной 
лиги «Казпрофтранс-21» победила ко-
манда Уральского эксплуатационного 
вагонного депо (ВЧД-3). Она и будет 
представлять Западно-Казахстанскую 
область на региональном туре. 

Анна ПАНИЩЕВА,
Уральск

Приветствуя участников на 
торжественной церемонии от-
крытия марафона в Ботаническом 
саду столицы, главный инженер 
АО «НК «ҚТЖ» Батыр Котырев 
пожелал им здоровья и успехов, 
а также поблагодарил органи-
заторов –  ОО «Казпрофтранс» 
за популяризацию физической 
культуры и здорового образа 
жизни среди работников ком-
пании. 

Председатель ОО «Казпро-

фтранс» Оразгали Ахметбаев, 
в свою очередь, отметил, что 
железнодорожники любят спорт 
и активно поддержали идею 
проведения праздничного ма-
рафона.

–  Работники структурных 
подразделений и дочерних 
организаций АО «НК «ҚТЖ» в 
столице, а также ветераны-же-
лезнодорожники стали перво-
открывателями забега, посвя-
щенного 30-летнему юбилею 

независимости нашей страны. 
Мы надеемся, что эту эстафету 
примут и растиражируют во 
всех регионах Казахстана, – 

сказал он, напомнив, что из-
за пандемии коронавируса и 
связанных с ней ограничений 
все спортивные мероприятия 
компании проводятся на све-
жем воздухе с соблюдением 
санитарных мер. 

В течение месяца участникам 
марафона предстоит пробежать 
30 километров, фиксируя резуль-
таты в мобильном приложении 
Strava. Победителей определят в 
пяти возрастных категориях: до 

30 лет, от 31 до 40 лет, от 
41 до 50 лет, от 51 до 63 
лет и ветераны-железно-
дорожники. Инициаторы 
спортивного мероприятия 
– филиал «Астана» ОО 
«Казпрофтранс» – под-
черкивают, что особую 

значимость  праздничному ма-
рафону  принесут ровесники 
независимости.

Приятно отметить, что любовь 
к спорту и пример отличной фи-
зической подготовки коллегам 
демонстрируют руководители. 
В день торжественного откры-
тия марафона на старт вышли 
главный инженер АО «НК «ҚТЖ» 
Батыр Котырев, председатель 
ОО «Казпрофтранс» Оразгали 
Ахметбаев, председатель филиа-
ла «Астана» ОО «Казпрофтранс» 
Серик Сарсекеев и другие.

– С удовольствием преодолел 
дистанцию в один километр. За 
время пандемии все мы соску-
чились по спорту. В прошлом 
году провели на узле  только 
два мероприятия – зимний 
футбол и лыжные гонки. В этом 

МАРАФОН  К  ЮБИЛЕЮ  НЕЗАВИСИМОСТИ
30 километров за 30 дней – под таким девизом пройдет марафон, посвященный 
30-летию независимости РК, среди работников и ветеранов железнодорожного 
узла Нур-Султан. Забег стартовал в столице, однако планируется, что в течение 
года охватит все регионы страны. 

Любовь РОВБА,
Нур-Султан

году решили организовать 
марафон. Поделились своей 
инициативой с председателя-
ми профсоюзных комитетов в 
других регионах Казахстана. 
Сегодня железнодорожников 
столицы поддержали коллеги 
из Атбасарского узла и тоже 
дали старт забегу,  – рассказал 
Серик Сарсекеев. 

Помимо забега в день открытия 
участники должны в течение 30 
дней каждый день пробегать 
дистанцию в один километр. 
При этом забег может осущест-
вляться в любой локации города 
и в любое удобное время. 

– Лейтмотив марафона – пробе-
жать за 30 дней 30 километров. 
Однако, рассчитав свои силы и 
время, каждый участник может 
преодолевать в день столько 
километров, сколько захочет. 
Наряду с празднованием юби-
лея независимости главная 
цель марафона – физкультурно-                                      

оздоровительная. Поэтому важна 
не победа, а участие.  Выигры-
вают все, ибо это делается для 
здоровья, – подчеркнул Серик 
Сарсекеев. 

По окончании пробежки 
столичные спортсмены-же-
лезнодорожники отправляют 
скриншот приложения Strava на 
электронную почту инструктора 
по спорту филиала «Астана» 
ОО «Казпрофтранс» Романа 
Подгатец. 25-28 июля состоится 
подведение итогов марафона 
на основании приложения. 
Победители получат медали, 
грамоты и ценные призы. Все 
без исключения участники будут 
отмечены благодарственными 
грамотами к 30-летию незави-
симости РК.

Фото автора
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Несовершеннолетним детям Каната Какимова, Ак-
ниет и Мейржану, железнодорожники подарили новый 
компьютер. Ребята с нескрываемой радостью приняли 
подарок и от души поблагодарили гостей. Выразила 
признательность за поддержку и понимание и вдова 
Айнагул Женисбековна. Проявив чуткость и такт, чтобы 
не растревожить чувства и переживания семьи,  желез-
нодорожники поинтересовались о здоровье  женщины, 
а также напомнили, что она всегда может рассчитывать 
на помощь со стороны профсоюза. 

– Забота о семьях погибших коллег – это не только наша 
обязанность,  проявление великодушия и милосердия, 
но и традиция. Железная дорога никого не оставляет 
в беде, – сказал председатель профсоюзного комитета 
Алматинского отделения грузовых перевозок Талгат 
Карабалаев.

Айнагул Какимова отметила, что желание разделить 
беду с родственниками погибшего коллеги является не 
менее важным, чем материальная помощь в это трудное 
для семьи время. Моральная поддержка профсоюза и 
коллег Каната Какимова помогает женщине пережить 
потерю и с надеждой смотреть в будущее.

Надо сказать, что подобная помощь не ограничивается 
одним визитом, профсоюз и  в дальнейшем всегда будет 
поддерживать эту семью.

Фото автора 

Без малого 50 лет этот ответствен-
ный труженик посвятил работе на 
стальной магистрали.  

Жумабай Уразович является по-
томственным железнодорожником. 
Его отец Почетный  железнодорож-
ник Ураз Рахметов – основополож-
ник железнодорожной династии  
Рахметовых и один из тех, кто стоял 
у истоков строительства участка 
Акмолинск – Карталы. По стопам 
своего отца пошел и сын. 

Сегодня, спустя полвека, Жумабай 
Уразович – бессменный бригадир 
пути и непревзойденный мастер 
своего дела. Содержание пути в 
образцовом  состоянии – прежде 
всего плод коллективного труда, 
поэтому невозможно обойти вни-

манием тех, кто является надежной 
опорой в работе, отдавая все силы 
и умения общему делу. 

Во вверенном ему околотке 
Жумабай Рахметов имел особый 
авторитет среди коллег – опытных, 
ответственных, отлично владе-
ющих тонкостями путейского 
производства работников. И, 
как признается сам ветеран, на  
протяжении всех 47 лет работы 
в путевом хозяйстве ни разу он 
не пожалел о выбранном  пути и 
профессии железнодорожника. 

Он внес весомый  вклад в обе-
спечение безопасного и беспе-
ребойного движения поездов. 
За свой труд и преданность делу 
Жумабай Уразович был удостоен 
звания Почетного железнодо-
рожника, а также награжден 
знаком «Адал еңбегі үшін», стал 

обладателем правительственной 
награды  «Құрмет».

– Профсоюзный  комитет Куш-
мурунской  дистанции пути, а 
также весь коллектив Костанай-
ского филиала профсоюза желает 
Жумабаю Уразовичу крепкого 
здоровья и долгих лет жизни! – 
от лица коллег сказал главный 
эксперт Костанайского филиала 
ОО «Казахстанский отраслевой 
профсоюз работников желез-
нодорожного, автомобильного 
воздушного и водного транспорта» 
Жанат Аманбаева. – Ведь именно 
благодаря таким работникам, 
преданным и самоотверженным, 
обеспечивается безопасность и 
бесперебойное движение поездов, 
а также эффективная работа всей 
нашей компании в целом. 

Фото автора

Бүгін 60 жасқа толып отырған теміржолшыны 
депо ұжымы мерейтойымен құттықтап, құр-
мет көрсетті. Депо бастығы Арғын Орымбаев 
мерейтой иесінің еңбек жолын әріптестеріне 
насихаттап, тәжірибесін үлгі етті.   

– Рабат Сембіұлы 1982 жылдан бастап Қаза-
лы вагон пайдалану депосында жылжымалы 
құрамдардың жөндеушісі болып жұмыс істейді. 
Құрметті теміржолшылар Михайл Акимов пен 
Келімбай Берімбаев сынды майталмандардан 
дәріс алғанын мақтанышпен айтады. 

«Сол ағалардың жанында жүріп вагон қа- 
раушы-жөндеуші мамандығының қыр-сырын 
үйрендік, 1987 жылы депо мені Мәскеу қаласында 
іс-тәжірибеден өтуге жіберді. Сол жылдары 
кеңес одағына аты шығып тұрған М.Батин, 
В.Басалаев тәжірибелерін меңгеріп, тәжірибе 
жинақтадық. Ол да бір керемет кезеңдер еді, 
бүкіл бауырлас елдерден жиналған теміржол-
шылар бас қостық» деп өткен күндерден естелік 
шертті мерейтой иесі.

Арғын Орымбаев мерейтой иесінің кезінде 
майталман теміржолшылардан алған сабағы 
өз ісінің шебері болуға жол ашып қана қой-
май, деподағы жас буынды тәрбиелеуде де 

Бұл процесс Атырау жүк тасы-
малы бөлімшесі теміржолшылары 
арасында да жүріп жатқанымен, 
әлі де баяулық, тартыншақтық 
бар. Соған сәйкес жуырда бөлім-
шеде «Медикер» ЖШС медици-
налық директоры Бақытжамал 
Иманалиева мен эпидемиолог 
дәрігер Марияш Жанабергенова 
келіп жұмысшылармен кездесті.                      
Б.Иманалиеваның атап өткеніндей, 
екпе алудан қорқудың еш қажеті 
жоқ. Оның құрамында адамды 
бақылайтын чип болады екен, адам 
ағзасына жабысып қалатын магнит 
бар-мыс деген секілді неше түрлі 
қауесет шындыққа жанаспайды. 
Маманның айтуынша, вакцинаны 
әзірлеу үшін бір жылдай уақыт 
кеткен. Осы уақыт бойына әлемдік 
ғалымдар оны жан-жақты зерттеп, 
зерделеп, адам ағзасындағы вирусты 
жоюға күші жеткілікті дәрежеге 
жеткізген. 

– Елімізде вакцинациялау вакци-
наның келіп түсуіне байланысты 

кезең-кезеңмен жүзеге асырылу-
да. Бұл ретте, бірінші кезекте, 
коронавирустық инфекцияны 
жұқтыру және тарату тәуекелі 
жоғары халықтың осал топтары 
коронавирустық инфекцияға қарсы 
вакцинациялауға жатады, одан әрі 
иммундауға жататын халықтың 
осал топтары қамтылуда. Бірінші 
кезеңде инфекциялық аурулар 
ауруханаларының, жедел медици-
налық көмек, реанимация, МСАК, 
қабылдау бөлмелерінің медицина 
қызметкерлері, санэпидқызмет 
қызметкерлері вакцинациямен 
қамтылды. Екінші кезеңде жалпы 
білім беретін мектептердің, жоғары 
оқу орындарының педагогтарын, 
бірінші кезеңге кірмеген меди-
циналық қызметкерлер вакци-
нациялаумен, ал үшінші кезең 
мектеп-интернаттардың, мектепке 
дейінгі мекемелердің педагогтары, 
студенттер мен созылмалы аурула-
ры бар адамдар қамтылады. Бұдан 
басқа, халықтың қосымша осал 

МАРАПАТҚА ЛАЙЫҚ  МАЙТАЛМАН
Қазалы вагон пайдалану депосының вагон қараушысы 
Рабат Сембіұлы 1991 жылы Мәскеу-Алматы бағытындағы 
№8 жолаушылар пойызының вагонынан жолаушылар 
өміріне және қозғалыс қауіпсіздігіне қауіп төндіретін 
аса күрделі ақау тауып, «Құрметті теміржолшы» төсбел-
гісімен және 1996 жылы ҚР Президентінің арнайы 
қаулысымен «Ерлігі үшін» медалімен марапатталған.

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

Твои люди, магистраль!

МАСТЕР СВОЕГО ДЕЛА

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

Профсоюзный  комитет  и трудовой 
коллектив Кушмурунской дистан-
ции пути поздравили с выходом на 
заслуженный отдых одного из опыт-
ных и квалифицированных работни-
ков компании,  Почетного железнодо-
рожника Жумабая Рахметова.

БЛАГО

Работники Алматинского от-
деления грузовых перевозок 
совместно с профсоюзом по-
сетили семью составителя 
поездов станции Бурундай 
Каната Какимова, погибшего 
во время несчастного случая 
в январе текущего года.

ВАКЦИНАЦИЯ МАҢЫЗЫ ТҮСІНДІРІЛДІ

СOVID-19

Әлемді жайлаған COVID-19 коронави- 
рустық инфекциясы адам денсаулығына 
қауіпті індет болып отыр. Медицина 
мамандарының айтуынша, онымен 
күрестің жалғыз жолы – ол вакцина-
ция салдыру. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

топтары: ТЖМ, ІІМ, Қорғаныс 
министрлігі, ҰҚК, Мемлекеттік 
күзет қызметінің қызметкерлерін 
және басқаларды қоса отырып, 
контингентті кеңейту қолға алын-
ды, – дейді маман. 

Бұл жерде ең маңыздысы – ұжым-
дық иммунитет қалыптастыру. 
Халықтың 60-70 пайызы екпе 
алдырса, індетті жеңуге болады. 
Ал қалған 30-40 пайызы кімдер 
деген сұраққа маман «олар балалар 
мен егде және созылмалы ауруы 
бар, медициналық тұрғыдан екпе 
алуға болмайтын адамдар» деп 
жауап берді. 

Бөлімше басшысы Д.Құланбаев 
бұған дейінгі оба, шешек, тырысқақ 
ауруларын да кезінде үкімет екпе 
арқылы жеңгенін атап өтіп, бұл 
аурудың да емі вакцинация алу 
екенін баса айтты. Өзі де алғашқы-
лардың бірі боп екпе алған. «Біз 
ұжымбыз, бір-бірімізбен тығыз 
қарым-қатынаста жүреміз, бір 
бөлмеде отырамыз. Біреуіміз 
ауырсақ айналадағы бірнеше 
адамға жұқтыруымыз мүмкін. 
Сондықтан өзіңді, отбасыңды, 
ұжымыңды ойлап, екпе алдыру 
керек» дейді ол. Әйтсе де, әлі де 
сенбеушілік танытып, екпе алғысы 
келмейтіндер де бар екен. Теңдік 
станциясының бастығы Б.Мең-
дешов: «Мен ковидпен қатты 
ауырып тұрғандардың бірімін. 
Осы вакцинация арқасында аман 

 НЕ ОСТАВИТЬ
 В БЕДЕ

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

Бөлімше бойынша теміржолшылардың 
мұндай белсенділік танытуына себеп те жоқ 
емес. Өңір бойынша ақпараттандыру және 
түсіндіру жұмыстары нәтижелі жүргізілуде. 
Мерзімдік басылымдар мен әлеуметтік желідегі 
мағлұматтар көпшілікті екпе алуға жетелеуде. 
Соның нәтижесінде болар, бөлімшедегі кадр 
бөлімінің мамандары вакцина алғандардың 
тізімін күн санап жаңартып отыруға мәжбүр. 
Мәселен, қазіргі күнге дейін Семей ЖТ бөлім-
шесі бойынша мыңнан аса адам «Спутник-V» 

ЕКПЕ АЛУШЫЛАР ҚАТАРЫ КӨБЕЙДІ  
Семей ЖТ бөлімшесі бойынша коронавирус індетіне 
қарсы екпе салдыру күрт қарқын ала бастады. Өткен 
мамыр айында жандана бастаған шараның нәтиже-
сінде теміржолшылар арасында аталмыш дертпен 
сырқаттанушылық деңгейі де күрт төмендеген. 

қалдым. Сондықтан салдырған 
дұрыс деп санаймын» деп ой 
қосты. Бөлімше басшысының 
орынбасары С.Қабдешев те өзінің 
және барлық отбасы мүшелерінің 
екпе алдырғанын алға тартып, 
одан қашпау керек деп кеңес берді.  

Эпидемилог дәрігер М.Жанабер-
генованың айтуынша, вакцинация 
алу ерікті түрде жүзеге асырылады. 
Бірақ ауру белгісі бар адам міндетті 
түрде дәрігерге қаралуы тиіс. 

– Вакцинация мен жай дәрі не 
екпе алуды шатастырмау керек. 
Вакцинация ол антитела немесе 
иммуноглобулин. Адам бойындағы 
кез келген инфекцияға қарсы тұрып, 
оны жояды және алға қарай оның 
қайта кіруіне қарсылық білдіреді. 
Бізде қазір ресейлік Спутник-V және 
арабтық Хаят-вак вакциналарын 
егу жүріп жатыр. Екеуі де әбден 
зерттеуден өткен, сарапталған 
вакциналар. Бұрын оба, шешек, 
кейін туберкулез, 90-шы жылдары 
гепатит ауруларын осы вакцинация 
арқылы жеңді. Сондықтан вакцина 
алу өзіңіз үшін қажет, – деді ол. 

Теміржолшылар тарапынан 
вакцинация қаншалықты қауіпсіз, 
одан аллергия болуы мүмкін бе, 
неге екі кезеңде алу керек, вакцина 
құрамы қандай, оның электрон-
ды паспорты дегеніміз не, т.б. 
көкейдегі көптеген сұрақтарын 
қойып, мамандар тарапынан 
толық жауап алды. 

Айта кетерлігі, бүгінгі күні бөлім-
ше бойынша теміржолшылардың 
елу пайыздайы вакцина алған. 

Қуан ЕРТІС,
Семей

және «Hayat-Vax» екпелерін алыпты. Бұл – 
барша теміржолшылардың тең жартысына 
жуығы деген сөз. 

Бұл орайда мекемелер арасында ТЧЭ-22                
қызметкерлерінің үлесі жоғары, 300-ден аса адам 
екпе қабылдаған. Ал, келесі орында Аягөздегі 
ТЧЭ-25 мекемесінің машинистері тұр. Сондай-ақ, 
НОД-6 мен Семей станциясындағы ВЧД-23 
теміржолшыларының да белсенділігі жоғары. 

Бұл ретте Семей магистральдық желі бөлімшесі 
жедел жүргізілген жұмыстардың нәтижесінде 
екпе алу бойынша 40 пайыздан асып отыр. 
Осы орайда халықпен тығыз қарым-қатынаста 
жұмыс істейтін вокзал қызметкерлері толықтай 
вакцина алса, өзге мекемелер бойынша ерікті 
түрде екпе алу ісі қарқынды жүріп жатыр. 

Мұнымен қатар, ӘТЖК-ның Семей филиалы 
бойынша да бүгінгі күнге дейін 481 адам екпе 
алған. Одан кейінгі орында «Теміржолсу Аягөз» 
ЖШС мен «Қазтеміртранс» ЖШС-ның Семейдегі 
филиалы тұр.

Жалпы, бүгінгі таңда Семей өңірі бойынша 
теміржолға қарасты еншілес мекемелердің 
барлығын қоса алғанда жалпы саны бес мыңнан 
аса адам екпенің әр түрін ерікті түрде алған. 
Бұл дәрігерлер мен мұғалімдерді, тәртіп 
сақшыларын қоспағанда Шығыстағы өте үлкен 
көрсеткіш саналады.

үлкен ролі болғанын атап өтті. «Сіз біздің 
мақтанышымызсыз, депо абыройысыз. Әлі 
де талмай еңбектеніп, деніңіз сау, отбасыңыз 
аман болсын» деген депо бастығы мерейтой 
иесінің иығына шапан жауып, құрмет көрсетті. 
Кәсіподақ ұйымы төрағасы Бақытжан Ибраи-
мов та бағалы сыйлық табыс етті.   

Өз кезегінде мерейтой иесі ұжымдастарына 
алғысын айтып, алдағы уақытта да депоның 
абыройын асқақтатып, мерейін үстем етуге 
атсалысатынын білдірді.

Суретті түсірген автор


